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ماهنامه اختصاصی

فناور ی های مالی ایران

مینا والی
مدیرمسئول

 ایــن مــاه همــراه بــا نســخه ای از عصر 
تراکنش که در دست دارید، ضمیمه ای 
با نام »کتاب راه کار« منتشــر کرده ایم؛ 
ضمیمــه ای که اکنون شــماره ســوم آن 
آمــاده و توزیع شــده و بر موضــوع بانکداری تمرکــز دارد. 
کتاب راه کار محصولــی جوان از »کارخانه نوآوری رســانه 
راه کار« است که شــبیه هیچ کدام از محصولات قبلی ما 
نیســت. در نامش واژه کتاب دارد، ظاهرش شبیه کتاب 
است، اما همچون نشریات، دوره انتشار منظم دارد. به 
این خاطر این محصول را مجله »کتاب راه کار« نامیده ایم 
که چیــزی مابیــن کتــاب و مجله اســت. همچــون کتاب 
محصولی مستقل و غیروابسته به شماره های قبل و بعد 

از خود است و همچون مجله دوره انتشار منظم دارد.
در هــر شــماره کتــاب راه کار می خواهیــم بــر موضــوع 
مشخصی تمرکز کنیم. در هر شــماره با انتشار خلاصه 
کتاب هــا و مقاله های مهم یــک موضــوع، نگاهی عمیق 
بــه آن موضوع خــاص خواهیم داشــت. می دانیــم امروز 
حجــم مطالب موجــود در هــر موضوعــی زیاد و از ســوی 
دیگر فرصــت مطالعــه محــدود اســت. ما بــا انتخــاب و 
خلاصه ســازی بهتریــن منابع موجــود در هــر موضوعی 
می خواهیم به نیازی کــه این دو یعنی منابــع نامحدود و 

زمان محدود ایجاد می کنند، پاسخ دهیم.
قطعاً هیچ وقت خلاصه ها جای منابع کامل را نمی گیرند 
و برای کســانی که اهل مطالعه کتاب هستند، هیچ وقت 
لذت مطالعه کتــاب اصلی را نخواهــد داد، امــا در دنیای 
حرفــه ای مدیــران و کارشناســان بــه درک و یادگیــری 
موضوعات وســیعی نیاز دارند که چاره ای جز روی آوردن 
به چکیده ها نیست. این تشنگی دانستن گاهی ما را در 
تله ای می اندازد که تولیدکنندگان محتواهای دم دســتی 
ساخته اند. متأسفانه درصد بالایی از محتواهای تولیدی 
حتــی در موضوعــات تخصصــی آغشــته بــه ناخالصی 
شده اند. منابع اشتباه که معمولاً بیشتر از منابع درست 
در دســترس قرار دارنــد، نه تنهــا دانش کســی را افزایش 
نمی دهند، بلکه گمراه کننده و مانعی برای یادگیری دانش 

درست نیز هستند.
ما در کارخانه نوآوری رسانه راه کار این سال ها تجربه تولید و 
انتشار محتوا هم در قالب رسانه کتبی و هم در قالب کتاب 
و گزارش تحقیقاتی را داشته ایم و در محصول جدید راه کار 
می خواهیم از این تجربیات خود برای پاســخ بــه این نیاز 
مهم مدیران و کارشناسان فناوری های مالی استفاده کنیم.

شماره مهرماه کتاب راه کار سومین شماره این نشریه است که به ارائه خلاصه بهترین 
کتاب های موجــود در حوزه بانکداری پرداخته اســت. دو شــماره قبلی بــا دو موضوع 
دارایی دیجیتال و لندتک منتشر و در اختیار فعالان صنعت فناوری های مالی کشور 
گذاشته شد. در شــماره ســوم 14 کتاب با موضوع بانکداری خلاصه شده اند و تلاش 
شــده کتاب هایی انتخاب شــوند که از زوایای گوناگونــی موضوع بانکداری را بررســی 

می کنند.
در میان کتاب هایی که انتخاب کرده ایم، برخی نگاهی تاریخی به موضوع بانکداری دارند 
و نقش بانک های مرکزی در سقوط اقتصاد کشورها و حتی قاره ها را بررسی می کنند. 
اینجا بانک ها و خصوصاً بانک های مرکزی در نقش بازیگران مهم اقتصادی هستند 
که تصمیمات گرفته شده در آنها می تواند به سقوط یا رشد اقتصادی کشوری منجر 
شــود؛ همان طور که »لیاقت احمد« در کتاب »اربابان امور مالی: بانکدارانی که دنیا را 
ورشکســت کردند« با مطالعه ای مهیج  روی بانک هــای مرکزی درباره سیاســت های 
فاجعه بار پولی بانک های مرکــزی اروپایی و آمریکایی در دهــه 1920 و اوایل دهه 1930 
داستان ســرایی می کند. یا در بخشــی دیگر، در خلاصه ای از کتاب »وحشت 190۷«، 
درس هایی از توفان مهیب بحران های اقتصــادی مهم دنیا ارائه شــده و به ما اهمیت 
بررســی تاریخچه بحران های اقتصادی را یادآوری می کند. در این کتاب شباهت های 
غیرعادی دو بحران سال های 190۷ و 2008 بررسی شده و نویسندگان آن ریشه هر دو 
بحران را در ارتباط متقابل و تنگاتنگ بین شرکت های مالی می دانند که مشکل موجود 

در یک شرکت بلافاصله به سایر شرکت ها نیز منتقل می شود.
برخی دیگر از کتاب های این مجموعه به بانک ها، همچون کسب وکارهایی می نگرند 
که با توجه به تغییرات سریع دنیای پیرامون شان، نیاز به بازبینی در ساختار و مدیریت 
خود دارند. همچون نگاهی که کتاب »بانکداری ناب« به بانک ها دارد و راهکاری برای 
بهره وری بیشتر در دفاتر مالی بانک ها ارائه می دهد. در خلاصه این کتاب مفهوم ناب 
در بانکداری بررســی می شــود  و اینکه چگونه بانک ها می توانند از مفهــوم ناب برای 
از بین بردن مشــکلات کلیدی و ارائه خدمات بهتر به مشتریان خود استفاده کنند. 
نمونه دیگر خلاصه کتاب »بانکداران بهتر، بانک های بهتر« است که راهکاری برای 
جلوگیری از رفتارهای غیرمسئولانه بانکداران ارائه می دهد. در این کتاب می خوانیم: 
»نــه جریمه هــای میلیــاردی و نــه مقــررات منــدرج در قانونی اصــلاح وال اســتریت و 
حفاظت مصرف کننده مصوب سال 2011، بانک ها را از رفتار غیرمسئولانه باز نداشته 
است. این پویایی تغییر نخواهد کرد؛ مگر اینکه حقوق و پاداش بانکداران نیز تغییر 
کند.« نویسندگان این کتاب سیستم داوطلبانه ای را پیشــنهاد می دهند که نامش 
را »بانکــداری متعهد« گذاشــته اند و در ایــن نظام بانکــداری مدیــران اجرایی به طور 
قراردادی مسئول بخشــی از زیان ها و جریمه های بانک خود از دارایی های شخصی 

خود می شوند.
سایر کتاب های این مجموعه نیز بانک ها را از زوایای دیگری مورد توجه قرار داده اند و 
تلاش راه کار بر این بوده که مجموعه متنوعی را آماده کند که بتواند موضوعات گسترده 
بانکداری به عنوان یکی از پایه های مهم اقتصادی کشور را پوشش دهد. در شماره های 
آتی کتاب راه کار به موضوعات مهم دیگری خواهیم پرداخت و محتواهای چکیده ای 
را در اختیار مدیران و کارشناسان صنعت خواهیم گذاشت تا بلکه نقشی در توسعه 

دانش فعالان صنعت و پیشرفت در فناوری های مالی کشور داشته باشیم 

نگاهی همه جانبه به موضوع بانکداری 

دربارهشمارهسوم
کتابراهکار
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یادداشت
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سال ششم

شماره شصت و دوم

به طرز عجیبی در چیزهایی که دوســت ندارم، خوب هستم! مثلاً 
هیچ وقت دوست نداشته ام معلم باشم، ولی کسانی که پای درس 
من نشسته اند، معمولاً شیفته من می شوند و دوست دارند با من 
کار کنند. بندگان خدا نمی دانند که در کار چقدر آدم سخت گیری 
هســتم و چقدر روی جزئیات وقت می گذارم. آنهــا تصور می کننــد همان قدر که در 
کلاس درس اهل شــوخی و خنده هســتم، در کارم هــم این گونه ام! هیچ گاه دوســت 
نداشته ام معلم باشم و درس بدهم، اما در سال های گذشته هر بار به دعوت دوستی 
رفتــه ام و درباره فین تــک و فناوری هــای مالــی درس داده ام. حوزه هایی هــم که درس 
داده ام، محدود است و سعی کرده  ام فراتر از یکی، دو حوزه خاص نروم؛ همان طور که 
در این ســال ها تلاش کرده ام در چند حوزه خــاص محدود بمانم و خــودم را آموزش 
دهم. خلاصه اینکه معلم نیستم و گاهی درس می دهم و هیچ گاه در چهارچوب های 

استاد-شاگردی مرسوم هم نگنجیدم.
در کلاس های درس کــه فین تک و فناوری هــای مالی درس داده ام، ســؤالی را معمولاً 
می پرسم و آن این اســت که نوآوری آخرین انتظاری اســت که از دنیای مالی داریم! 
حال چرا مــدام از نوآوری در دنیــای مالی صحبــت می کنیم؟ چرا فین تــک این همه 
جذاب است؟ کسی از یک حسابدار انتظار نوآوری دارد؟ در بستن ترازنامه و گرفتن 
سود و زیان چه خلاقیتی پنهان شــده اســت؟ آیا دقت و خلاقیت دو سر یک طیف 
نیستند؟ آیا دوســت داریم حسابدار ما فرد خلاقی باشــد یا فردی خشک و دقیق؟ 

چگونه می خواهیم نوآوری را با خدمات خشک مالی آشتی دهیم؟
قاعدتاً پاســخ من روشــن اســت و در ایــن ســال ها تلاش های مــن نشــان داده اند که 
معتقدم فناوری و نوآوری باید دنیای مالی را متحول کنند. چند ســال قبل تر که تازه 
مفاهیم فین تک در حال گسترش بود، بســیاری اعتقادی به نوآوری نداشتند و اگر 
هم از آن حرف می زدند، صرفاً برای این بود کــه از کاروان نوآوری عقب نمانند. امروز 
که در بخش هــای مختلــف اقتصــاد صحبت از نــوآوری می شــود، کســی نمی تواند 

خودش را کنار بکشد.
دنیای مالــی هم قاعدتــاً تحت تأثیر قــرار گرفته؛ چراکــه امروز دســتاوردهای نوآوری 
در دنیــای بانکــداری و پرداخــت دیده شــده اســت. دقت کنید کــه به دنبــال نوآوری 
برهم زننده نیســتیم؛ همین که کاری با 10برابر کیفیت انجام شود، از نظر ما نوآوری 
است. همین که امروز برای گرفتن یک کارت بانکی دیگر لازم نیست به شعبه بانک 
برویم، خودش یک نوآوری است؛ اکنون کارت به در خانه و محل کار ما می آید. همین 
که امروز برای گرفتن یک وام خرد مجبور به پر کردن و امضای 20 صفحه نیستیم و 

با چند کلیک می توانیم درخواست وام بدهیم، یعنی نوآوری. 
همیــن کــه امــروز بســیاری از مــردم رمزارزهــا را شــناخته اند و بــرای پرداخت هــای 
بین المللــی می توانند از آن اســتفاده کننــد، یعنی نــوآوری. همین کــه بانک مرکزی 
نیز قدرت رمزارزهــا را درک کرده و حداقل صوری هم که شــده، ثبت سفارشــی برای 
واردات با رمزارزها انجام می شود، یعنی نوآوری. نوآوری آن چیزی نیست که از یک 
بانکدار انتظار می رود؛ در علم حسابداری هم نوآوری جای خاصی ندارد و مهم ترین 
نوآوری این علم 400 سال پیش و با اختراع جدول T رخ داده است. نوآوری به معنای 
بــزک دوزک کــردن و بادکنک هــای رنگی هم نیســت؛ نــوآوری یعنــی اندکــی تغییر و 

افزایش کیفیت به صورت مستمر.
بنابراین وقتی از نوآوری در دنیای بانکداری و پرداخت صحبت می کنیم، منظورمان 

بزک دوزک کــردن یا خدای ناکــرده فاصله گرفتن از دقت 
نیست؛ حتی به این فکر نمی کنیم که سرعت را افزایش 
داده و سراســیمه کارهــا را انجــام دهیــم؛ نــوآوری یعنی 
تــلاش بــرای بهبــود و افزایش کیفیــت مســتمر. نتیجه 
نوآوری باید ملموس باشــد و همه آنهایی که از خدمات 
بانکداری و پرداخت اســتفاده می کنند، آن را در زندگی 
خــود ببیننــد. نــوآوری ممکــن اســت در زیرســاخت ها 
و افزایــش کیفیــت ســرویس ها رخ دهــد؛ بــا ایــن همــه 
معتقدم اکنون زمان نوآوری 2.0 رســیده است. حالا به 
اندازه کافی شاهد رشــد کیفیت زیرساخت ها بوده ایم. 
اکنــون مدل های کســب وکار بایــد تغییر کنــد. معتقدم 
در صورتی که مدل های کســب وکار تغییــر کند، همه از 

تغییراتی که رخ می دهد، شگفت زده می شوند. 
از آن ســو اگر مدل هــای کســب وکار تغییر نکنــد، حتی 
بعیــد می دانــم وضــع فعلی حفــظ شــود. در ســال های 
گذشته اشــتباهاتی رخ داده که باید آنها را اصلاح کرد. 
به عنــوان نمونه چالش هایــی که بابــت مدل های ناقص 
کارمزد شاهد آن هستیم، تن بانکداری و پرداخت کشور 
را بیمار کرده است. برای رهایی از این وضعیت حالا باید 
به فکر نوآوری در مدل های کسب وکار باشیم و به همان 
اندازه هــم نیاز داریم کــه رگولاتور و تنظیم گــر خودش را 

به روزرسانی کند. 
اکنون به اندازه کافی تغییــرات فناورانه را دیده ایم. حالا 
زمان زیرورو کردن فرا رســیده و باید اجازه دهیم آنهایی 
که می تواننــد، بماننــد و آنهایی کــه نمی تواننــد، بروند. 
نگه داشــتن این سیســتم پرداخــت به گونــه ای که همه 
باشند و هر کسی با هر اندازه توانی که دارد، باقی بماند، 
ظلم بزرگــی در حق این سیســتم اســت کــه تــاوان آن را 

دیگران می دهند.
برخــی بانک های کشــور و برخــی شــرکت های پرداخت 
کشــور لزومی ندارد باقی بمانند. نترســیم و اجازه دهیم 
این سیستم اصلاح شود. اگر در راســتای این تغییر گام 
برنداریم، بــا خرابه ای تنهــا می مانیم که همــه انرژی اش 

صرف زمین کشیدن خودش می شود 

چرا باید از نوآوری در فناوری به سمت تغییر مدل های کسب وکار و تنظیم گری برویم؟

نوآوریبهچهکارمامیآید؟
رضا قربانی

سردبیر
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شماره شصت و دوم

یکــی از ویژگی هــای خــاص کشــور 
عزیزمــان ایــران، داشــتن خیــل 
عظیمی از جوانان برومند، باهوش 
و تحصیل کرده است. برخی از این 
جوانان -که نزدیک است گرد سپیدی بر موهایشان 
بنشیند- با استفاده از تجربه پیشکسوتان و به دلیل 
خصوصیت هــای ممتــازی کــه خودشــان دارنــد، در 
جایگاه کارآفرینان جدید به راســتی چهره اجتماعی 
و فناوری کشور را تغییر داده اند. اکوسیستم اقتصاد 
دیجیتال در کشور چهره های مؤثر و آینده سازی را در 
خود جا داده و پرورش یافتگان این اکوسیســتم -که 
هر روز بر تعدادشــان افزوده می شود- در صورتی که 
بخشــی از موانع متعدد پیش روی ایشــان برداشته 
شود، آماده اند که با سرعت آینده جذاب و متفاوتی 

را برای کشور رقم بزنند.
از طــرف دیگر شــدت خروج ســرمایه های انســانی از 
میهن اگرچه به غایت دردناک و موجب تأسف و تأثر 
اســت و بارها در رســانه های عمومی و نشســت های 
مدیریتی به آن پرداخته شــده؛ تا حدی کــه دیگر در 
ادبیات عمومی این موضوع لوث شــده، ولی تاکنون 
برنامه اجرایی منسجم و جذابی به منظور نگهداشت 
نخبگان یــا بازگشــت آنها کــه رفته اند، تــدارک دیده 
نشــده اســت و چه موضوعی می توانــد بهتــر از این 
ورق را برگردانــد کــه کارآفرینــان و همراهانــی که کنار 
ایشان در کشــور مانده اند، از فعالیت خود خشنود 
و به آینده Hk امیدوار باشند. من باور جدی دارم که 
برای ایجاد و تشــدید این خشــنودی ضمن تمرکز بر 
سرمایه های انســانی فعلی، نیازی به سرمایه گذاری 
هنگفت یــا حمایت ویــژه اقتصادی از طــرف دولت و 
حاکمیت وجود ندارد، بلکه در حال حاضر مهم ترین 
نکتــه بــرای کارآفرینــان برداشــتن موانــع متکثــر و 

آزاردهنده پیش روی ایشان است.
البتــه بســی خرســندیم کــه در ســطوح مقامــات 
بالای کشــور مــداوم از نــوآوری و کارآفرینی صحبت 
می شود و عالی رتبه ترین مقام کشور، امسال را سال 
اقتصــاد دانش بنیــان نام گــذاری کردنــد. در دولت و 
به درســتی، کارگــروه اقتصــاد دیجیتال بــا اختیارات 
ویــژه تفویض شــده از طــرف رئیس جمهــور و هیئت 
وزیران تشــکیل می شــود که پایه مهمی بــرای تمرکز 
بر تصمیم گیری کارشناســی و در نهایت شــکوفایی 

اقتصاد دیجیتال است. در مجلس شورای اسلامی نیز قانون جهش تولید دانش بنیان 
با زحمات فراوان معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری مصوب می شود و مجموعه 
دانش بنیان تپسی به عنوان طلایه دار وارد بازار سرمایه می شود و ان شاء الله با کمک و 
تسهیلگری بورس تهران به زودی شاهد ورود مجموعه هایی چون ایرانسل و دیجی کالا 
به بازار بورس خواهیم بود. از حق نگذریم، هر کدام از این موارد ســیگنال های مثبتی 
به فعــالان اقتصاد دیجیتــال می دهد. ولی نکات مهــم دیگری که بیشــتر به دلخوری 
سرمایه های انسانی -به عنوان مهم ترین سرمایه در فضای اقتصاد دیجیتال- منجر 
می شود، متأسفانه در حال تبدیل شدن به پاشنه آشیل اقتصاد جوان دیجیتال است. 
به بیان دیگر ایجاد زیرساخت ها که حائز اهمیت جدی است، فقط در کنار استقبال 

ویژه از کارآفرینان می تواند به شکوفایی اقتصاد دیجیتال بینجامد.
در میانه سالی که به عنوان اقتصاد دانش بنیان نام گذاری شده، اکنون نوبت نهادهای 
نظارتی اســت که با نزدیکی بیشــتر، مذاکره رودررو و تکمیل شــناخت از اکوسیستم 
اقتصاد دیجیتال، مسئولیت تاریخی خود را در راستای رفع موانع اقتصاد دیجیتال 
و امیدبخشی به فعالان اکوسیستم انجام دهند. رئیس محترم و مردمی قوه قضائیه 
می تواند در خصوص مسئولیت حقوقی صاحبان پلتفرم، با یک فرمان تاریخی مانع 
مهمی را از پیش روی طلایه داران اقتصاد دیجیتال بردارد و از برخورد سخت با فعالان 
و آینده ســازان میهن اسلامی مان جلوگیری کند. مجلس شــورای اسلامی می تواند با 
اعاده حیثیت از افراد باســابقه و خوشــنامی که بدون حکم قاضی نام شان در گزارش 
تأییدنشــده تحقیق و تفحص فولاد مبارکه در میــان انبوهی از موارد شــائبه دار دیگر 
آمده، از پیکر نحیف ولی در حال رشد و نمو اقتصاد دیجیتال حفاظت کند. نهادهای 
امنیتی با نــگاه تبدیل تهدید به فرصــت می توانند به جای برخورد با کســب و کارهای 
کوچک، ولی خوش آینــده اقتصاد دیجیتال کــه در فضاهای پرابهام -و تنظیم نشــده 
توسط تنظیم گران- در حال فعالیت هستند، با ارائه راهنمایی های صریح و روگشاده 
ضمن جلوگیری از آسیب به راهبران کسب وکارهای کوچک در این فضا، به امیدواری 
بیشتر ســرمایه های انســانی به عنوان گرانیگاه اقتصاد دیجیتال دامن بزنند. به قول 

صائب تبریزی:
چون وا نمی کنی گرهی، خود گره مباش

ابرو گشاده باش، چو دستت گشاده نیست
قدم هایی که به آن اشاره شد و بسیاری از دیگر اقداماتی که به افزایش اعتماد و امید در 
میان طلایه داران اقتصاد دیجیتال منجر می شود، به اندازه ایجاد زیرساخت های لازم 
در بازار سرمایه و بازار پول بااهمیت و به زعم بنده بسی مهم تر از آن است. احترام ویژه 
به کرامت انسانی و استقبال از تلاش افرادی که دل در گرو آبادانی میهن دارند، رمز این 
بازی پیچیده است و آرام آرام در برخی از نمایندگان مجلس شورای اسلامی، مدیران 
ارشد قوه قضائیه، دولت مردان و اعضای مجمع تشخیص مصلحت نظام شعله های 
درک و شــناخت و همزمان اســتقبال و حمایت از افــرادی که نه در اقتصاد ســنتی که 
در اقتصاد رو به رشد دیجیتال بازیگر فعال هســتند، دیده می شود. جداً معتقدم که 
با توجه ویژه به ســرمایه های انســانی در این اقتصاد و به ازای هر قدم انعطاف، درک و 
نزدیکی مدیران کشور، قدم های متعدد استقبال و پیشرفت در میان کسب وکارهای 
نوین دیده خواهد شــد و برخی از گره های کور و کلاف مانند و به ظاهر لاینحل اقتصاد 

کشور، به دست توانمند ایشان باز خواهد شد؛ ان شاء الله 

سرمایههایانسانی
گرانیگاهاقتصاددیجیتال

حسین اسلامی
رئیس 

هیئت مدیره 
سازمان نظام 

صنفی رایانه ای 
استان تهران
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فناور ی های مالی ایران

چنــدی اســت کــه خدمــات خریــد 
اقســاطی و اعتبــاری مــورد توجــه 
کســب وکارهای دیجیتال کشور قرار 
گرفتــه کــه در نتیجــه آن، شــاهد 
رونمایــی ایــن خدمــات توســط کیــف  پول هــای متعدد 
اختصاصــی و عمومــی فعــال در صنعــت پرداخــت 
بوده ایــم. در اینکــه روندهــای اقتصــادی در ســطح 
بین المللــی و ملــی، جذابیــت ایــن خدمــات بــرای 
مصرف کننــدگان و همین طــور عرضه کننــدگان کالا و 
خدمات  را دوچندان کرده و در عدم رواج کارت اعتباری 
در کشــور، زمینه مســاعدی بــرای ارائه ایــن خدمات بر 
بستر کیف  پول دیجیتال فراهم شده، شکی نیست، اما 
ســؤال مهــم آن اســت کــه »حرکــت شــتابان و بعضــاً 
ناشیانه کسب وکارها در راه اندازی این جنس خدمات، 
چه چالش هایی را می توانــد در کوتاه مدت و بلندمدت 

برای آنها ایجاد کند؟«
از منظــر کلان، مدل هــای کســب وکار متعــددی در 
حــوزه فنــاوری تســهیلات )لندتــک( در جهــان تعریف و 
آزمایش شــده که نمونه هایی از آنها نیز در طول ســالیان 
گذشته توســط کســب وکارهای دیجیتال کشــور به اجرا 
 درآمــده اســت؛ از انــواع روش هــای P2P Lending و

گرفتــه   Crowdfunding تــا   POS Lending  
تــا  مدل هــای »الان بخــر، بعــداً پرداخــت کــن« یــا همان 
BNPL کــه اخیــراً مورد توجه بســیاری از کســب وکارهای 
دیجیتــال قــرار گرفتــه اســت. در ایــن میــان، بــه نظــر 
می رســد هزینه های »ســعی وخطا« در اجــرای طرح های 
اعتبــاری و اقســاطی در کشــور مــا بیــش از حــد انتظــار 
بــوده اســت! هزینه هایــی کــه در قالب هــای متفاوتــی 
چون مواجهــه با مطالبات سوخت شــده و نکول بیشــتر 
از حــد انتظــار، هزینه هــای مغایرت گیــری، هزینه هــای 
تغییــر مــدل  کســب وکار ناشــی از چالش هــای قانونــی، 
هزینه های تغییر زیرساخت و معماری سیستم به دلیل 
عــدم قابلیــت توســعه یــا مقیاس پذیــری، هزینه فرصت 
ناشــی از عــدم ســازگاری بــا ســاختارها و فرایندهــای 
تأمین کنندگان مالــی، به خصوص بانک هــا و لیزینگ ها 
و در نتیجــه ناکارآمــدی در جــذب به موقع منابــع مالی یا 
 هزینه های شکســت محصــول و معرفــی دوباره بــه بازار 
)Re-launch( نمود پیدا می کند. سؤالی که در اینجا مطرح 
است، آن اســت که چرا با وجود ســابقه طولانی خدمات 
اعتباری و اقساطی در جهان و ایران، کسب وکارهای فعال 
در ایــن حوزه، بــرای ورود بــه این بــازار جذاب تا ایــن حد با 

هزینه ها و چالش های متعدد مواجه بوده اند؟
بــا نگاهــی بــه چندیــن تجربــه ناموفــق فین تک هــا و 
کســب وکارهای دیجیتــال بــزرگ و کوچــک در ارائــه 

خدمات اعتباری واقساطی، به نظر می رسد که در بخش عمده ای از این تجربیات، 
یک یا چند عامل از موارد زیر مغفول مانده است:

 عدم تطابق فرایندهای کسب وکار با سرویس ها و فرایندهای استاندارد بانکی و در 
نتیجه عدم تطابق با خدمات و ضوابط بانک مرکــزی که علاوه بر ایجاد چالش های 
قانونــی، بــه ناتوانــی کســب وکار در جــذب به موقــع منابــع مالــی از بانک هــا منجر 

می شود؛
 عدم توجه به ثبت استاندارد حسابداری عملیات اعتباری واقساطی و در نتیجه 
ناکارآمدی سامانه در مقیاس پذیری، توسعه محصول و ارائه گزارش های مالی مورد 

نیاز کسب وکارها؛
 عــدم تجربــه و تســلط کافــی متولیــان کســب وکارها بــر فرایندهــا و ســامانه های 
اختصاص و مدیریت تسهیلات و جمع آوری دیون و به جای آن، طراحی سلیقه ای 
ســرویس های مورد نیــاز - از نــگاه کاربر سیســتم بــه جای نــگاه لازم بــرای عاملیت 

سیستم - که به ایجاد نکول ناشی از سعی و خطای سیستم منجر می شود؛
 وابســتگی زیرســاختی به یک بانک خاص که عــلاوه بر محدودیــت مانورپذیری 
کسب وکار در توسعه بازار، معمولاً هزینه های عملیاتی برای بانک نیز به دنبال دارد 

که می تواند توسعه محصول و مقیاس پذیری سیستم را با چالش مواجه سازد؛
 عدم آشــنایی با تفاوت ماهــوی انــواع تأمین کننــدگان مالی، به خصــوص بانک و 

لیزینگ ها و ضوابط و محدودیت های آن مجموعه ها برای تأمین منابع مالی؛
 عدم آشنایی با محدودیت های زیرســاختی بانک و لیزینگ در ایجاد و مدیریت 

پرونده های تسهیلاتی؛
 عدم آشــنایی با اکوسیستم خدمات تســهیلات بانکی و سیســتم ها و روش های 

مربوطه برای احراز هویت، اعتبارسنجی و ضمانت کاربران؛
 عدم تجربه کافی در به کارگیری ابزارهای جدید کیف  پول دیجیتال جهت اتصال 
به سرویس های سنتی مدیریت تســهیلات که ناکارآمدی کسب وکارها در توسعه 

محصول و ارائه ابزارها و امکانات خلاق به مشتریان را به دنبال دارد؛
 معمــاری نامناســب زیرســاخت کــه توســعه پذیری ســامانه در افــزودن ابزارهــا و 
کانال های جدید برای خرید یا اتصال به شبکه های وفاداری را با محدودیت مواجه 

می سازد؛
 طراحی نامناسب مدل کسب وکار که در نهایت، درآمدزایی کسب وکار را با چالش 

مواجه می سازد؛
 عــدم تجربــه کافــی در طراحــی و تحلیــل فرایندهــای کســب وکار قبــل از طراحی 
ســامانه ها که معمولاً کســب وکارها را با مســائل عمــده، از جملــه هزینه های بالای 

مغایرت گیری در مقیاس مواجه می سازد.
به طور کلی، برای طراحی و توسعه یک کسب وکار موفق در ارائه خدمات اعتباری و 
اقساطی در ایران، سه رکن اساسی را می توان متصور شد؛ اول، اشراف بر سامانه ها، 
فرایندهــا، قوانیــن و اســتانداردهای بانکــی )که معمــولاً با رویکــرد اســتارتاپ ها در 
طراحی یک محصول حداقلی و توسعه آن در مسیر حرکت کسب وکار در تناقض 
اســت(، دوم، آشــنایی با ابزارهای خــلاق فناوری های مالــی و کیف  پــول دیجیتال و 
تجربه و تســلط کافــی در به کارگیری ایــن ابزارهــا در کنــار ســرویس ها و فرایندهای 
استاندارد بانکی و سوم، ارتباطات مناسب و ســاخت یافته با ارکان یک کسب وکار 
اعتبــاری، از جملــه تأمین کننــدگان مالــی، تأمین کننــدگان کالا و خدمــات، پایــگاه 
مشتریان و/یا پذیرندگان مناسب و ضمانت کننده که در صورت چیدمان درست 
همه این عوامل، درصد موفقیــت کســب وکارها در بهره برداری از ایــن بازار جذاب 

افزایش خواهد یافت 

افزایش درصد موفقیت کسب وکارها در بهره برداری از بازار خدمات اعتباری و اقساطی در ایران

سهرکنتعیینکننده
سینا فرهمند

قائم مقام 
مدیرعامل 

شرکت تجارت 
الکترونیک بهار
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در بخش دیدبان این شــماره از عصر تراکنش 
مروری بــر مهم ترین اتفاقــات اخیر صنعت 
فناوری های مالی کشور داشتیم. شهریورماه 
1401 ماهی بود که بالاخره بانک مرکزی رسماً 
زیر بار مسئولیت تنظیم گری در حوزه رمزارزها 
رفت؛ مجلس هم نشــان داد که دستی بر آتش 
ایجاد محدودیت برای کسب وکارها دارد و در این 
راستا هرگونه فعالیت بانکی و پرداخت را بدون 
مجوز بانک مرکزی ممنوع کرد. به طور کل کفه 
اخبار در این ماه به ســمت ایجاد محدودیت بر 
سر راه کســب وکارها سنگینی می کرد. در 
بخش گزارش های این شماره، مروری 
بر مسیر طی شده طرح بانکداری 
داشتیم که نمایندگان دوره یازدهم 
مجلس با وجود مخالفت ها و انتقادها 
آن را در نوبت های صبح و عصر بررسی 
کردند. همچنین در گفت وگــو با مدیرانی از 
فناپ، دیجی کالا، توسن و اسنپ به چالش جذب 
و نگهداشت منابع انسانی پرداختیم؛ موضوعی 
که در ســال های اخیر به یکــی از مهم ترین و 
بزرگ ترین چالش  های شرکت ها، به خصوص 
شرکت های فناوری محور در کشور تبدیل شده 
است. در گفت وگو با این افراد راه حل هایشان در 
بحث جذب و نگهداشت منابع انسانی را بررسی 

کردیم.
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ماهنامه اختصاصی

فناور ی های مالی ایران

محمدحسین هاشمی نژاد 
مدیرعامل جدید شرکت نگاه بانک

محمدحســین هاشــمی نژاد،  ۲۶
مدیرعامل شــرکت نگاه بانک  مرداد

شد. هاشــمی نژاد با تصمیم 
هیئت مدیره و تأیید هلدینگ فناوری نگاه 
به ســمت مدیرعاملی شــرکت نــگاه بانک 
منصوب شــد. او پیش از این جــزء مدیران 
شــرکت  جدیــد  کرلس بنکینــگ  پــروژه 
خدمات انفورماتیک، مدیــر هوش تجاری 
بانــک ســامان و مدیــر طراحــی در شــرکت 
یــاس ارغوانــی بانک ملــت بوده و 15 ســال 
ســابقه فعالیــت در حــوزه ســامانه های 
بانکــداری و نظــام پرداخــت را در کارنامــه 

کاری خود دارد.

تفاهم نامه  ایرانسل و اتحادیه 
تاکسیرانی های شهری کشور

اتحادیه تاکسیرانی های شهری  ۲۷
کشور و ایرانسل با هدف تحقق  مرداد

تحــول دیجیتــال در صنعــت 
حمل ونقــل، تفاهم نامــه ای با تمرکز بــر ارائه 
سیســتم بی ســیم ایرانســل »واکه«، تبادل 
کردنــد. در ایــن تفاهم نامــه بــه موضوعاتــی 
همچون اعلام آمادگی طرفین برای مشارکت 
یابــی، اجــرای پروژه هــا، توســعه  در بازار
محصــولات و زیرســاخت ها، تجاری ســازی 
فنــاوری و ســرمایه گذاری در حوزه هــای 
سرویس ارتباطی بی ســیم و سایر حوزه های 
مرتبــط و مورد علاقــه طرفین پرداخته شــده 

است.

ارتباط فردا؛ هشتمین میزبان 
اصلی شبکه ققنوس

از  فــردا  ارتبــاط  شــرکت  ۲۹
زیرمجموعه های بانک آینده به  مرداد

جمع میزبان های اصلی شبکه 
ققنــوس پیوســته و حــالا این شــبکه هشــت 
میزبــان اصلــی دارد. زمینــه فعالیــت شــرکت 
تجارت الکترونیکی ارتباط فردا توسعه و ارائه 
راهکارهای نوآورانه مبتنی بر فناوری در بخش 

مالی است.

فریدون بهبهانی؛ سرپرست جدید 
بانک کشاورزی

سیداحســان خاندوزی، وزیر امور اقتصادی و 
دارایــی و رئیس مجمع عمومــی بانک ها، طی 
حکمی فریدون بهبهانی را به سرپرستی بانک 
کشــاورزی منصــوب کــرد. فریــدون بهبهانــی 
عضو هیئت مدیــره کنونی بانک کشــاورزی از 
مدیران باســابقه این بانک است که مدیریت 
امور شــعب بانک کشــاورزی در تهــران بزرگ 
و همچنیــن مدیریــت شــعب ایــن بانــک در 
اســتان های مختلــف را در کارنامــه مدیریتــی 

خود دارد.

بانک مرکزی مسئول استقرار 
بانکداری اسلامی شد

نماینــدگان مجلــس در جلســه  ۳۰
مرداد

صحــن علنــی 30 مــرداد وارد 
بررسی جزئیات طرح بانکداری 
جمهوری اسلامی ایران شدند و بانک مرکزی را 
مسئول استقرار بانکداری اسلامی و حمایت از 

رشــد اقتصادی و اشــتغال کردند. بررسی طرح 
بانکــداری جمهــوری اســلامی بالاخــره بعــد از 
مخالفت های بســیار در صحــن علنی مجلس 
آغاز شد. کلیات این طرح پیش تر در صحن علنی 
تصویب شده بود و به خاطر نقدهای کارشناسان 
بارها در کمیســیون اقتصادی مورد بررسی قرار 

گرفت و مواد آن چندین بار تغییر یافت.

مهر تأیید دوباره دیوان عدالت 
اداری بر الزام اینماد

دیوان عدالت اداری بار دیگر به نفع الزام اینماد 
رأی داد. دیوان عدالت اداری در جریان شکایت 
یکی از مدیران اتاق اصنــاف ایران علیه اینماد 
اجباری، بدون توضیحی شفاف، ادعاها درباره 
مغایرت الزام اینماد با اصل 44 قانون اساسی را 
رد کرد و به نفع مرکز توسعه تجارت الکترونیکی 
رأی داد. این اولین بار نیســت که دیــوان با رأی 
قطعی هیئت تخصصی خود، شکایت ها علیه 
الزام اینماد را رد و اعلام می کند که اساسنامه 
مرکز تتا و دستورالعمل اعطای اینماد و نظارت 
بر فعالیت کسب وکارهای اینترنتی بر اساس 
قانون تجــارت الکترونیکــی انجام می شــوند. 
پیش از این نیز دیوان در اســفند 1400 همین 

رأی را صادر کرد که با اعتراض مواجه شد.

انتصاب صادق فرامرزی به سمت 
سرپرست دبیرخانه سازمان نصر 

کشور

سیدحســن هاشــمی، رئیــس  ۳۱
ســازمان نظام صنفــی رایانه ای  مرداد

کشــور، طــی حکمــی صــادق 

مروری بر مهم ترین اخبار و تحولات اخیر صنعت فناوری های مالی کشور

فین تک؛ داستان تبرها و جوانه ها
شهریورماه 1401 ماهی بود که بالاخره بانک مرکزی رسماً زیر بار مسئولیت تنظیم گری در حوزه رمزارزها رفت؛ مجلس   
هم نشــان داد که دســتی بر آتش ایجــاد محدودیت بــرای کســب وکارها دارد و در این راســتا هرگونه فعالیــت بانکی و 
پرداخت را بدون مجوز بانک مرکزی ممنوع کرد. امکان دیجیتالی کردن دارایی های بازار سرمایه بر بستر بلاکچین هم 
از دیگر اخبار مهم این ماه است که با امضای تفاهم نامه همکاری میان صرافی مزدکس و کارگزاری مبین سرمایه فراهم 
شد. اینماد هم در شهریورماه دوباره توجه ها را به خود جلب کرد و دیوان عدالت اداری بار دیگر به نفع الزام دریافت آن رأی داد. به طور 
کل کفه اخبار به سمت ایجاد محدودیت بر سر راه کسب وکارها سنگینی می کند و با این  وجود خبری که در اواخر این ماه در خصوص 
رشد 13درصدی تجارت الکترونیک منتشر شد، نشان دهنده ظرفیت زیاد صنعت فناوری های مالی برای کمک به اقتصاد کشور است.

طهورا 
آدینه وند
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مروری بر مسیر طی شده طرح بانکداری که نمایندگان دوره یازدهم مجلس با وجود مخالفت ها
و انتقادها آن را در نوبت های صبح و عصر بررسی کردند 

به کجا چنین شتابان
طرح بانکداری در عرض چند روز در صحن علنی به تصویب رسید و پس از آن نمایندگان به تعطیلات رفتند. با اینکه تهیه و 
تدوین این طرح حدود هفت سال به طول انجامید و چهار بار مورد بازبینی قرار گرفت، اما بررسی آن در صحن علنی در عرض 
تقریباً یک هفته به پایان رسید. بازبینی ها به خاطر کاهش مخالفت های منتقدان بود، اما حتی نسخه جدید طرح بانکداری 
با 6۹ ماده  هم نتوانســت نظر کارشناســان و فعالان اقتصادی را به خود جلب کنــد. تا لحظه نگارش این گــزارش، نمایندگان 
کمیسیون اقتصادی در حال رفع ابهام از برخی مواد این طرح ارجاعی از صحن علنی هستند. البته با توجه به عجله نمایندگان برای تصویب 
هرچه سریع تر این طرح، به نظر می رسد مواد باقی مانده هم پس از تعطیلات مجلس، در یک  جلسه در صحن علنی تصویب و طرح به شورای 

نگهبان ارسال شود.
طرح بانکداری جمهوری اسلامی از سال 13۹5 در دستور کار مجلس است، اما بررسی آن در مجلس دهم به طول انجامید. در آ ن  زمان برخی 
نمایندگان پیشنهاد دادند تا این طرح چند سال به صورت آزمایشی اجرایی شود. همزمان با بررسی این طرح در کمیسیون اقتصادی، کارشناسان 
هم انتقادات خود را مطرح می کردند. از منظر آنها در این طرح، بانکداری مرکزی با بانکداری توسعه ای و تجاری ترکیب شده و به اولویت های نظام 
بانکی کشور از جمله کمبودهای مربوط به بانکداری مرکزی و عملیات بانکی بدون ربا توجه نشده، ولی بررسی این طرح در مجلس دهم ناتمام 
ماند و به مجلس یازدهم رسید و دوباره به جریان افتاد. انتقادات به این طرح بسیار بود و با این وجود نمایندگان کمیسیون اقتصادی آخرین 
بررسی های این طرح را به اتمام رساندند. نمایندگان هم در این مدت تمام قد از این طرح دفاع کردند. انتقادات به این طرح را می توان به دو دسته 

تقسیم کرد؛ هم از جنبه پولی و بانکی و هم از منظر فناوری های نوین و کسب وکارهای این حوزه.

بهناز توحیدی
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شماره شصت و دوم

 مهر 1401

گزارش

  متولی رمزارزها فقط بانک  مرکزی نیست

محســن رضایــی صدرآبــادی، دبیــر كارگــروه تحــول 
رمزارزش هــا در مركز رصــد و پایش تحــول دولت اعتقاد 
دارد که محول کــردن تنظیم گــری به بانک  مرکــزی یا هر 
دستگاه دیگری به صورت انحصاری اشتباه است و این 
ماده طرح بانکداری، مخالف سند راهبردی فضای مجازی 
اســت. او در این مورد توضیح می دهد: »طرح بانکداری 
از جنبه ارزهای دیجیتال و رمزارزش هــا ایراد جدی دارد. 
بر اساس این طرح، تنظیم گری و تصمیم گیری به بانک 
 مرکزی محول شده، اما محول کردن تنظیم گری به بانک  
مرکزی یا هر دستگاه دیگری به صورت انحصاری اشتباه 
اســت و این ماده طرح بانکداری، مخالف سند راهبردی 
فضای مجازی اســت کــه به تازگی توســط شــورای عالی 

فضای مجازی تصویب شده است.«
به گفته او، در این سند سیاست گذاری حوزه رمزارزها به وزارت اقتصاد سپرده شده است. این 
موضوع در حالی است که در طرح بانکداری حوزه رمزارزها به بانک مرکزی واگذار شده است. 
نقدی که رضایی صدرآبادی به این طرح دارد، این اســت که نمایندگان به این موضوع دقت 
نداشتند که پدیده رمزارزش ها و رمزارزها دو بعد دارند؛ برخی از آنها به بازارهای سرمایه ای و 
بازارهای مالی و بعضی دیگر به بازارهای پولی تعلق دارند: »به همین خاطر متولی بخشی از 
این رمزارزها باید بانک مرکزی باشد و متولی بخش دیگر مانند انتشار توکن های اوراق بهادار 
باید وزارت اقتصاد باشد.«  طبق صحبت های صدرآبادی این مسئله ای است که در سند تحول 
دولت به آن توجه شده است. او در ادامه بیان می کند: »با توجه به اینکه تنظیم گری این حوزه 
توسط یک نهاد مانند بانک مرکزی یا یک وزارتخانه مانند وزارت اقتصاد امکان پذیر نیست، 

دولت در سند تحول، تنظیم گری و هماهنگی را به ستاد ملی رمزارزش ها سپرده است.«
صدرآبادی در مورد ســتاد ملــی رمزارزش ها نیز این طور می گوید که ســتاد ملــی رمزارزش ها 
ذیل معاونت اقتصادی رئیس جمهور و با دســتور ویژه رئیس جمهور شکل گرفته و تاکنون 

بررسی جای خالی فناوری در طرح بانکداری در گفت وگو با روح الله پرنیان،محسن رضایی صدرآبادی 

ومحمدعلی بخشی زاده

همه چیز علیه فناوری 
طرح بانکداری این روزها در کمیسیون اقتصادی است و نمایندگان در حال بررسی برخی مواد ارجاعی از صحن علنی هستند؛ 
طرحی که هنوز هــم منتقدانش را دارد. پیش از بررســی طرح در صحن علنی برخی مدیران ســابق بانک مرکــزی و بانک های 
خصوصی در نامه ای خواستار توقف طرح شدند، اما نمایندگان بدون توجه به درخواست ها طرح را بررسی و تقریباً به پایان 
رساندند. در تلاشی دیگر مسعود خوانساری، رئیس اتاق بازرگانی تهران در نامه ای به محمدباقر قالیباف، رئیس مجلس، طرح 
بانکداری را موجب بروز نگرانی هایی برای فعالان اقتصادی اعلام کرد. آن طور که مسعود خوانساری در این نامه آورده، اتاق تهران و کمیسیون بازار 
پول و سرمایه این اتاق، پیشنهادهای بخش خصوصی برای تکمیل و رفع برخی ابهامات نسخه قبلی را ارائه داده بودند، اما این راهکارها حذف 
شد و کمیسیون اقتصادی مجلس با تصویب نسخه اخیر، نگرانی  ها در این بخش را تشدید کرد. بعضی از ابهامات و مشکلات طرح بانکداری 
مربوط به بحث پولی و مالی و بخشی دیگر مربوط به فناوری های نوین و توجه نکردن مجلس به این بخش مهم در طرح بانکداری است. از نظر 
کارشناسان اینکه تنها در یک ماده بانک مرکزی متولی رمزارزها و فین تک ها شناخته شد، کافی نیست. چون حوزه رمزارزها چند بعد دارد و برای 
هر بخش هم باید یک متولی مشخص شود و انتخاب بانک  مرکزی به صورت انحصاری در این حوزه اشتباه است. البته برخی دیگر اعتقاد دارند 
که تعیین بانک  مرکزی برای حوزه هایی مانند فین تک  قدم مثبتی است و حداقل برای بانک مرکزی شفاف می شود که رگولاتور این حوزه است و 

باید اقداماتی در راستای بهبود فعالیت آنها انجام دهد.

بهناز توحیدی

به ترتیب از راست به چپ
روح الله پرنیان

محسن رضایی صدرآبادی 
محمدعلی بخشی زاده
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  لزوم ارتباط اصولی هرچه بیشتر صنعت با دانشگاه

ســودابه تیمــورزاده، مدیر منابع انســانی شــرکت توســن 
با بیان اینکه یکــی از چالش هــای اصلی توســن، موضوع 
منابع انســانی بوده و در برهه های زمانی مختلف با توجه 
به شرایط، رویکردهای متفاوتی برای حل چالش های این 
حوزه داشته اند، توضیح می دهد: »در چند سال اخیر، با 
توجه به افزایش روند مهاجرت نیروهای نخبه و متخصص، 
ما راهکارهای متفاوتــی را به کار بســته ایم. به عنوان مثال 
سال گذشته بعد از تحلیل شرایط بازار نسبت به بازبینی 
و رقابتی سازی هرچه بیشتر نظام جبران خدمات شرکت 
اقدام کردیم. همچنین سعی کردیم با ایجاد بستر دورکاری 
و فارغ از شهر و محل اقامت، از توانایی افراد مختلف ساکن 
در شهرســتان ها نیز اســتفاده کنیم. موضــوع دیگری که 
در یک ســال اخیر به آن پرداخته شد، همکاری نزدیک با 
دانشگاه ها و تلاش جهت همبستگی هرچه بیشتر فضای 
صنعت و ســازمان با دانشــگاه بود. به علاوه تــلاش کردیم 
تا علاوه بر بهبود فرایندهای منابع انسانی مانند جذب و 
کارمندیابی، به بهبود تجربه کارکنان فکر کنیم و همچون 
گذشته، با ارائه خدمات رفاهی مثل خدمات سفر و اقامتگاه 
در شــهرهای مختلــف، بیمه های ســلامت، ارائــه وام های 
پرسنلی و کارت اعتباری، خدمات دندان پزشکی و غیره، در 

زندگی همکاران مان تأثیرگذارتر باشیم.«
مدیر منابع انسانی توسن می گوید که مهاجرت نخبگان 
یکــی از بزرگ ترین مشــکلاتی اســت کــه در حــال حاضر 
سازمان های بزرگ و فناوری محور با آن روبه رو هستند. در 
حوزه مدیریت منابع انســانی خروج به علت مهاجرت از 

موارد خروج غیرقابــل اجتناب در نظر گرفته می شــود؛ 
به این معنا که انگیزه های مهاجرت، عمدتاً موضوعاتی 
بســیار فراتر از حــوزه اختیــارات سازمان هاســت. او در 
این باره توضیح می دهد: »به همین علت، شاید ادعای 
اینکه با اقدامات منابع انسانی، بتوانیم از مهاجرت افراد 
جلوگیری کنیم، کمی اغراق آمیز باشد. از طرفی، منطقی 
نیســت که به بهانه  اینکــه این پدیــده خــارج از کنترل 
ماست، برای این مشکل چاره ای نیندیشید و به تسکین 
آسیب های آن نپرداخت؛ به عنوان مثال توجه به بحث 
بهبود بهره وری به جــای توجه تک بعدی به جذب نیرو 
که به تغییر انتظــارات ســازمان ها از حوزه های توســعه 
سازمانی، منابع انسانی و برنامه ریزی نیاز دارد، چراکه 
با کمبود نیروهای متخصص، چاره ای جز بهینه سازی 
منابــع نخواهیم داشــت کــه لازمــه آن اقداماتــی نظیر 
بازنگری ســاختار و فرایندهای ســازمان و بهبود تجربه 
کاری کارمندان خواهد بود. همچنین فکر می کنم بهبود 
ســطح آموزش در دانشگاه های کشــور و ارتباط اصولی 
هرچه بیشــتر صنعت با دانشــگاه، بــه افزایش عرضه 

نیروی انسانی متخصص کمک شایانی خواهد کرد.«
طبــق گفته هــای تیمــورزاده، واحــد منابــع انســانی در 
سازمان های فناوری محور مسئولیت حساس و سنگینی 
دارد؛ چراکه برای رضایت نیروهای متخصص باید نگاه 
کاملاً چندجانبــه ای بــه موضوعات داشــت. در همین 
راســتا نیز توســن ســعی کرده که با ایجاد ســاختارها و 
فرایندهایــی از جملــه نظام پرداخت شــفاف، تشــویق 
رفتارهای سازنده، فرایند ارتقای مدون، توجه به آموزش 

چالش جذب و نگهداشت منابع انسانی در گفت وگو با مدیرانی از فناپ، دیجی کالا، توسن و اسنپ

مهاجرت؛ پدیده ای 
خارج از کنترل شرکت ها

»جذب و نگهداشت نیروی انسانی«، عبارتی که این روزها بســیار آن را می شنویم، در ســال های اخیر به یکی از مهم ترین و 
بزرگ ترین چالش  های شرکت ها، به خصوص شرکت های فناوری محور در کشور تبدیل شده است. این روزها کسب وکارهای 
ایرانی علاوه بر اینکه در یک رقابت با یکدیگر جهت جذب نیرو به سر می برند، با توسعه فعالیت های بین المللی و فریلنسری 
در حال رقابت با کسب وکارهای خارجی نیز هستند و این امر، کار را برای شرکت ها جهت جذب و نگهداشت منابع انسانی 
بسیار سخت کرده است. در واقع اقتصاد دیجیتال دریچه های جدیدی را به روی افراد باز کرده است؛ از مهاجرت گرفته تا فعالیت به صورت 
فریلنسری و کســب درآمد دلاری. فرصت هایی که شرایط را برای شــرکت ها در حوزه منابع انسانی ســخت کرده اند و این روزها تقریباً تمامی 
کسب وکارهای ایرانی در حال دست وپنجه نرم کردن با این بحران هستند. به همین منظور هر یک از این شرکت ها، متناسب با فضای شغلی 
خود در راستای جذب و نگهداشت منابع انسانی اقدامات ویژه ای را در دســتور کار قرار داده اند تا بتوانند این بحران را مدیریت کنند و بهبود 
بخشند. شنیدن تجربیات و نوع نگاه و رویکردی که شرکت های بزرگ فناوری محور نسبت به این چالش دارند، می تواند نگاه واقعی و کارآمدی 
به سایر کسب وکارها بدهد؛ به همین خاطر در گفت وگویی که با سودابه تیمورزاده، مدیر منابع انسانی توسن؛ محسن رجایی، رئیس واحد 
جذب و نگهداشت سرمایه های انسانی فناپ؛ محسن مکرمی، معاون منابع انسانی دیجی کالا و علی قاسم خانی، معاون منابع انسانی اسنپ 

داشتیم، از رویکردهایشان به مقوله جذب و نگهداشت نیروی انسانی پرسیدیم.
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فناوریمحور
گسترش فناوری های نوین، تترلند  

کارن کراد، فناپ تک و بام

در بخش باشــگاه این شــماره طبــق روال 
همیشه به ســراغ کســب وکارهای صنعت 
فناوری های مالی رفتیــم و درباره مهم ترین 
اقدامات شان در یک ســال آینده، چالش هایی 
که داشــتند و برنامه هایی که دارند، گفت وگو 
کردیــم. »گســترش فناوری هــای نوین«، 
»تترلند«،  »کارن کــراد«، »فناپ تک« و»بام« 
پنج کسب وکاری هستند که در این شماره به 
ســراغ آنها رفتیم و با مدیران شان گفت وگو 
کردیم. علاوه بر این، روایتی از زندگی شخصی 
و حرفه ای علیرضا عابدی نــژاد، مدیرعامل 
شرکت داده پردازان دوران را می خوانید؛ 
فردی که علاقه شــدیدی به حوزه 
برنامه نویسی دارد و با وجود اینکه 
اکنون به عنوان مدیر مجموعه ای 
از شرکت های کامپیوتری دغدغه های 
زیادی دارد، اما حداقل ســالی دو ماه را به 
برنامه نویســی می گذرانــد و می گوید حیف 
اســت که با همه تجربیاتش در این حوزه، از 
برنامه نویســی فاصله بگیرد. در گفت وگوی 
ماه این شماره نیز به سراغ حسام حبیب الله، 
مدیرعامل هلدینگ فناوری اطلاعات بانک شهر 
و معاون فناوری اطلاعات این بانک رفتیم و با او 
هم در خصوص مسیر عملیاتی شدن تلکوبانک 
گفت وگو کردیم و هم از مسیری که بانک شهر در 

حوزه فناوری و نوآوری در پیش دارد.

  کارخانه فناپ تک
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گفت وگو با حسام حبیب الله، معاون فناوری اطلاعات بانک شهر که از دغدغه همیشگی اش در بانکداری می گوید

تلکوبانک؛ روی دیگر 
اقتصاد هوشمند

عکس: حامد کریم زاده
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گفت وگو با مصطفی امینی، مدیرعامل شرکت گسترش فناوری های نوین که به دنبال خلق گفتمانی جدید 
در اکوسیستم بانکی هستند

و در پی پیوند بانکداری دیجیتال 
کشاورزی دیجیتال هستیم

نیلوفر نادری

شرکت گسترش فناوری های نوین در واقع شرکت ابزاری بانک کشاورزی در زمینه فناوری  اطلاعات است که اکثر موضوعات اساسی 
و اجرایی بانک در این زمینه را دنبال می کند. این شرکت که بازوی اجرایی طرح تحول دیجیتال بانک کشاورزی است، چشم اندازش 
تبدیل شدن به برترین شرکت فناوری های مالی کشاورزی )AgFintech( در سه سال آینده است و تلاش  می کند تا به محل تلاقی 
فناوری های نوین کشاورزی و فناوری های نوین مالی تبدیل شود. مصطفی امینی، مدیرعامل این شرکت که از اردیبهشت ماه سال 
جاری عهده دار این ســمت است، می گوید که شــرکت گســترش فناوری های نوین تاکنون به علت تخصص گرایی، شــرکتی محتاط در تعامل با 
اکوسیستم نوآوری کشور بوده؛ بنابراین مانند سایر شرکت های بزرگ فناوری اطلاعات بانک های کشور نتوانسته یا نخواسته دستاوردهای خود را 
به عرصه بروز و ظهور برساند، اما هدف مدیریت جدید این شرکت، علاوه بر سامان دهی چابک فعالیت های جاری، توسعه فعالیت های نوآورانه و 
تعامل بیشتر با اکوسیستم فناوری  و نوآوری کشور است.  مدیریت جدید سه اولویت راهبردی را دنبال می کند؛ استانداردسازی فعالیت های فناوری 
اطلاعات، چابک ســازی فرایندهای فناوری اطلاعات و پلتفرمی ســازی محصولات و خدمات دیجیتال. به عقیده امینی، کشاورزی دیجیتال )یا 
کشاورزی هوشمند( یکی از فرصت های راهبردی و مهم در کشور است و شرکت گسترش فناوری های نوین قصد دارد با ایجاد پیوند بین بانکداری 
دیجیتال و کشاورزی دیجیتال و پیشگام بودن در حوزه های فناوری های مالی کشاورزی، در اکوسیستم بانکی کشور نقش فعال تری را نسبت به 
گذشته بازی کند. در گفت وگویی که با مصطفی امینی، مدیرعامل شرکت گسترش فناوری های نوین داشتیم، به فعالیت های این شرکت و برنامه های 
جدیدی که در دستور کار دارند، پرداختیم. به گفته امینی، این شرکت در تلاش است تا به طور همزمان علاوه بر افزایش سطح کیفیت فناوری اطلاعات 

بانک کشاورزی، بلوغ اگ فین تک )AgFintech( را نیز در ایران ارتقا دهد.

عکس: بهار اصلانی
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  کارن کراد؛ تسهیلگر سرمایه

امیررضا صادقــی، مدیر ســرمایه گذاری کارن کــراد ابتدا 
دربــاره رســالت کارن کــراد صحبــت می کند. بــه گفته او 
رســالت کارن کــراد کمــک بــه جــذب ســرمایه بــرای 
برطرف کردن نیازهای مالی کسب وکارها در سطوح و انواع 
مختلف اســت؛ در واقع این شــرکت تسهیلگر سرمایه 
است و برای این کار دو ابزار مهم دارد؛ تأمین مالی جمعی 

و جذب ســرمایه کلان که تمرکز اصلی کارن کراد بر جمع آوری سرمایه های خرد یا به عبارتی 
همان تأمین مالی جمعی است که افراد سرمایه گذار می توانند از مبلغ 500 هزار تومان به بالا 

در طرح های ارائه شده سرمایه گذاری کنند.
کارن کراد، اولین کارگزار رسمی تأمین مالی و سرمایه گذاری تحت حمایت و نظارت معاونت 
علمی و فناوری ریاست جمهوری است که به منظور آسان سازی فرایند جذب سرمایه، برای 
اســتارتاپ ها در تمامی حوزه ها تأسیس شده است. همچنین این شــرکت برای اولین بار در 
کشور، مجوز تأمین مالی جمعی مبتنی بر مشارکت را از فرابورس اخذ کرده است. کارن کراد 

امیررضا صادقی، مدیر سرمایه گذاری کارن کراد از هدف یکساله این سامانه می گوید

افزایش سقف تأمین مالی  
300 میلیارد تومانتا 

نیلوفر نادری

کارن کراد، یک سامانه تأمین مالی جمعی و سرمایه گذاری است که از سال 13۹7 با هدف سهولت در فرایند جذب سرمایه برای 
کسب وکارها شروع به فعالیت کرده و تاکنون نیز مسیر موفقی را طی کرده است. این شرکت توانسته بیش از 20 کمپین تأمین 
مالی جمعی را اجرا کند که مجموع مبلغ جذب شده برای سرمایه گذاری توسط آن بیش از 51 میلیارد تومان بوده است. البته به 
گفته امیررضا صادقی، مدیر سرمایه گذاری کارن کراد هدف شان این است که ظرف یک سال بتوانند سقف تأمین مالی خود را 
تا 300 میلیارد تومان افزایش دهند و از سقف اختصاص سرمایه 25 میلیاردی به هر طرح فراتر روند. این هدف و جهشی که کارن کراد در دستور 
کار دارد، نشان می دهد که حوزه کرادفاندینگ در کشور ما مسیر خوبی را طی می کند و نمایانگر یک تغییر نگاه جدی به فضای تأمین مالی در 
ایران است. در گفت وگویی که با صادقی داشتیم، از مهم ترین اقدامات شان تاکنون و برنامه هایشان تا پایان سال پرسیدیم. مدیر سرمایه گذاری 
کارن کراد می گوید در یک سال گذشته تمام تمرکزشان بر مباحث زیرساختی و جذب سرمایه بوده است؛ در واقع تلاش کرده اند تا سریع ترین 

بستر برای جذب سرمایه را در کشور فراهم کنند. در ادامه گفت وگوی عصر تراکنش را با امیررضا صادقی می خوانید.

کسب وکار
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گفت وگو با رضا مسعودی فر، مدیرعامل تترلند، درباره چشم انداز این شرکت

به دنبال توسعه 
فعالیت ها در خاورمیانه

تترلند صرافی رمزارزی است که فعالیت خود را از سال 13۹7 و با تمرکز بر ارائه سرویس های خریدوفروش تتر به  وسیله تومان 
شروع کرد. طبق گفته مدیرعامل این صرافی، تا پیش از فعالیت تترلند، نرخ شفاف و مشخصی برای تبادل تتر در کشور وجود 
نداشت و این مجموعه را با هدف ایجاد شفافیت در نرخ تتر راه اندازی کرده اند. اخیراً نیز تترلند سرویس API خود را ارائه داده تا 
معامله گران حرفه ای بتوانند از آن برای دریافت خودکار موجودی حساب خود و اطلاع از نرخ لحظه ای رمزارز تتر استفاده کنند. 
همچنین، این سکوی تبادل رمزارز به تازگی قابلیت جدیدی برای تبدیل آنی  تتر به یکصد رمزارز دیگر راه اندازی کرده که می تواند زمان ماندگاری 
کاربران را در این پلتفرم افزایش دهد. بنا بر صحبت های رضا مسعودی فر، مدیرعامل تترلند، این شرکت می کوشد بستری امن برای کاربرانش 
فراهم آورد تا در کمترین زمان با بهترین کیفیت معاملات رمزارزی خود را انجام دهند. چشم انداز تترلند نیز تبدیل شدن به مطمئن ترین بستر 
خریدوفروش رمزارز در کشور و توسعه فعالیت هایش به خاورمیانه است. در گفت و گو با مدیرعامل تترلند، به مهم ترین اقدامات و چالش های این 
مجموعه در گذشته و برنامه های آن برای آینده پرداخته ایم. در ادامه، گزارشی از گفت و گوی عصر تراکنش با رضا مسعودی فر را در ادامه می خوانید. 

به کسب وکارهای رمزارزی، سرویس احراز هویت فوری و شیوه معاملات تک نرخی خود را 
راه اندازی کرد. رضا مسعودی فر، مدیرعامل تترلند، درباره فعالیت های این سکوی تبادل 
رمزارزی می گوید: »تا قبل از تأسیس تترلند، هیچ شیوه شفافی برای معاملات تتر در کشور 
وجود نداشت و تترلند توانست با گرد  هم  آوردن تیمی حرفه ای و ارائه خدمات به کاربران 

خود، به مرجعی مطمئن در این حوزه در کشور تبدیل شود.«
به  گفتــه مدیرعامــل تترلند، آنها فراز و نشــیب های بســیاری را پشــت  ســر گذاشــته اند 
و هدف شــان ارائــه ســرویس خریدوفــروش رمــزارز تتــر به  واســطه تومــان بــوده و تمامی 
سرویس های تترلند نیز حول معاملات تتر/تومان عرضه می شوند و رشد پیدا می کنند.

مسعود ی فر متمرکز بودن تترلند بر رمزارز تتر را مزیت  رقابتی تترلند می داند و در  این باره 

  متمرکز بر تتر

تترلند ابتدا با نام »ریرو کوین« شــروع به فعالیت کرد و در 
همان سال اول، بستر معاملاتی رمزارزها را توسعه داد. در 
اردیبهشــت139۷، ریرو کوین نام تجاری خــود را به تترلند 
تغییر داد تا بتواند به مرجعی برای نرخ تتر در کشور تبدیل 
شود. در سال 1398 ، تترلند علاوه  بر راه اندازی سیستم احراز 
هویت دو مرحله ای، اپلیکیشن خود را نیز منتشر کرد. پس 
از احراز  هویت دو مرحله ای، این مجموعه به سرویس احراز 
هویت خودکار مجهز شد و سال بعد در  کنار ارائه سرویس 
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گفت وگو با بابک بردبار مدبر، مدیر ارشد برنامه ریزی فناپ تک در خصوص 
رویکرد تولید محصولات در این شرکت

به دنبال تولید انبوه 
و 

سفارشی سازی شده
فناپ  تک که در سال 13۹4 توسط هلدینگ فناوری اطلاعات و ارتباطات پاسارگاد آریان )فناپ( بنیان گذاری شده، تا پیش از 
تغییرات در نام و اســتراتژی به عنوان بازوی پرداخت الکترونیکی هلدینگ فناپ، وظیفه ارائه محصولات و راهکارهای نوین 
پرداخت الکترونیکی را بر عهده داشت، اما مردادماه 13۹7، هلدینگ فناپ ساختار کسب وکاری خود را بازطراحی کرد و شرکت 
فناپ پرداخت به فناپ تک تغییر نام یافت و تمامی فعالیت های حوزه تولید سخت افزارها/راهکارهای بانکی و پرداختی این 
هلدینگ در این شرکت متمرکز شد. شرکتی که امروزه نه تنها در حوزه محصولات بانکی و پرداختی فعالیت دارد، بلکه توانسته فعالیت هایش 
را در حوزه تولید باتری نیز گســترش دهد و در سال گذشته در این حوزه به تولید انبوه برســد. با توجه به صحبت های مدیر ارشد برنامه ریزی 
فناپ تک، این شرکت می خواهد فراتر از یک تولیدکننده برود و با توجه به نیازهای مشتریانش، به خلق محصولات متنوع و شخصی سازی شده 
دست بزند؛ در واقع رویکرد فناپ تک در بخش ســخت افزار، تولید انبوه و سفارشی سازی شده محصولات است. در گفت وگویی که با بابک 
بردبار مدبر، مدیر ارشد برنامه ریزی فناپ تک داشتیم، به اقدامات شان در یک سال گذشته و چالش هایی که در این مسیر داشتند، پرداختیم. 
به گفته او، یکی از مهم ترین چالش های فناپ تک فرایندهای گمرکی بود که باعث افزایش قیمت تمام شده محصولات شان می شد که با پیوستن 

به طرح AOE توانستند این چالش را تا حد خوبی برطرف کنند.

مسئله باعث شــد در ســال قبل، محصول باتری به 
تولید انبوه نرسد، اما خوشبختانه امسال توانستند 

به تولید انبوه برسند. 
محصــولات دیجیتــال ســومین حــوزه فعالیــت 
فناپ تک اســت کــه این حوزه جــزء نوآوری هــای این 
شــرکت به حســاب می آیــد و اندرویدباکــس، اولین 
محصــول دیجیتــال و غیربانکی این شــرکت اســت 
که با تولید آن وارد حوزه تجهیزات زندگی دیجیتال 
شد. انواع مودم، تبلت و اندرویدباکس و دوربین های 
امنیتــی از جملــه محصــولات فناپ تــک در بخــش 
تجهیزات دیجیتال اســت. بردبــار درباره این بخش 
از فعالیت های شــرکت توضیح می دهد: »در بخش 
دیجیتــال، محصــول All in One را داریــم کــه در 
فناپ تک تولید شده و به تازگی از آن رونمایی کردیم. 
تیم فناپ تک تمام تلاش خود را کرده  تا هم در بخش 
نرم افــزار و هم در بخش ســخت افزار متکــی بر خود 
باشد و قطعات مورد نظر محصولات را تا حد امکان، 

خودش تولید کند.«

  نیازسنجی و شخصی سازی محصولات

فناپ تــک  بردبــار،  بــه صحبت هــای  توجــه  بــا 
می خواهد فراتــر از یــک تولیدکننده بــرود و با توجه 
بــه نیازهــای مشتریان شــان، بــه خلــق محصــولات 
متنوع و شخصی سازی شــده دســت بزنــد. در واقع 

  رسیدن به تولید انبوه

فعالیت هــای فناپ تــک در ســه حــوزه اصلــی؛ تولیــد 
محصــولات بانکــی و پرداختــی، تولیــد محصــولات 
دیجیتــال و تولید انواع باتری اســت. حــوزه پرداخت و 
بانک را می تــوان کلیدی تریــن و پرمحصول ترین حوزه 
تولیدی فعلی فناپ تک دانست که تا قبل از سال 1399 
با مجموعه کســلز همــکاری و مشــارکت اســتراتژیک 
داشت، اما از ســال 1399 اســتراتژی خود را تغییر داد 
و  به همین واســطه مجموعــه AMP به عنوان شــریک 
اســتراتژیک در حوزه محصولات پرداختــی فناپ تک 
انتخاب شد. به این ترتیب شــرکت فناپ تک اقدام به 

تولید پایانه های فروشAMP  کرد. 
فناپ تک از ســال گذشــته مجموعه ای از دستگاه های 
کارت خــوان جدیــد ارائــه داده که بــا حفــظ ویژگی های 
خوب دســتگاه های قبلی مشــابه، قیمت مناسب تری 
نســبت به محصــولات پیشــین دارد. بردبار کــه مدیر 
ارشــد برنامه ریزی فناپ تک اســت، درباره محصولات 
ایــن شــرکت می گویــد: »مــا امســال در کنــار دســتگاه 
AMP9000، دستگاه AMP9200 را نیز ارائه داده ایم 
کــه به مــرور قــرار اســت جایگزیــن دســتگاه های قبلــی 

شود.«
طبــق گفته هــای بردبــار، در حــوزه باتــری، جابه جایــی  
انتقــال مالکیــت برنــد باتــری و کارخانــه دامغــان بــه 
فناپ تک تا پایان ســال 1400 به طول انجامید و همین 
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طهورا 
آدینه وند

گفت وگو با مدیران »بام« درباره فعالیت های حال حاضر این سامانه 
و چالش هایی  که با آن مواجه هستند

مشتری مداری؛ مهم تر از 
دنباله روی از روندهای روز

ســامانه بانکداری الکترونیکی بانک ملی یا »بام«، نرم افزار هوشــمند اینترنت بانک و موبایل بانک ملی اســت که مشتریان 
می توانند برای انجام اموری مانند انتقال پول، خدمات چک صیادی، پرداخت تسهیلات خود و دیگران، خرید شارژ و اینترنت، 
تمکن مالی، صدور دسته چک، افتتاح حساب مجدد و... از آن استفاده کنند. هر روز که می گذرد، انتظارات کاربران از سرعت، 
کیفیت و نوع خدمات بانکی ارتقا می یابد و چنین به نظر می رسد که بانک ها راهی جز سازگاری با شرایط و به روزرسانی خود 
ندارند. به همین دلیل بانک ها علاوه بر رقابت در زمینه هایی که از ابتدا وجود داشته، در ارائه خدمات دیجیتالی نیز با یکدیگر رقابت می کنند. 
در همین راستا با چند تن از مدیران »بام« به عنوان بازیگر این فضا گفت وگو کردیم تا از شرایط راه اندازی این سامانه، فعالیت های حال حاضر 
آن و چالش هایی که با آن مواجه هستند، بیشتر آشنا شویم. ناهید مهرابی، مدیر واحد کسب وکار استراتژیک بام معتقد است که راهبرد بام 
هیچ گاه دنباله روی صرف از روندهای هیجانی و برخی اقدامات مدگرایانه فضای فین تک نبوده است. او در این باره می گوید: »روندها و فناوری های 
نوین را به چشم تسهیلگر و فرصت برای حل مسائل واقعی مشتریان و بانک ارزیابی می کنیم و در صورتی  که برای حل نیازمندی های موجود، 
مؤثر بودند با جدیت و اولویت بالا برای به کارگیری آن تلاش می کنیم. اما در غیر این صورت تنها به  صرف اینکه از روندی عقب می افتیم، به دنبال 
آن نمی رویم.«  به گفته او مأموریت بام این است که هر کاربر این سامانه حس یک مشتری VIP را داشته باشد که خیلی سریع، راحت و با احترام، 

خدماتی فراتر از انتظار دریافت کرده و حس رضایت و توجه ویژه را تجربه می کند.
طبق توضیحات مدیران بام، این اپلیکیشن بعد از یک بازطراحی توانست امتیاز 4.8 را در کافه بازار از کاربران دریافت کند که این امتیاز از مجموع 
نظرات بیش از 300 هزار کاربر و هشت میلیون نصب به  دست  آمده که در حال حاضر بالاترین امتیاز در بین اپ های مالی و بانکی است. مدیران 
توسعه سامانه بام در این باره معتقدند: »اگر تنها یک دلیل برای جایگاهی که الان بام در نظر مخاطبانش کسب کرده، وجود داشته باشد، این 

است که ما تمرکز اصلی مان روی تجربه مشتریان مان بوده و سایر فرایندها، فناوری ها و اقدامات مان را حول این موضوع تعریف کرده ایم.«

کسب وکار

عکس: نسیم اعتمادی
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پروفایل
علیرضا عابدی نژاد، مدیرعامل شرکت داده پردازان دوران از زندگی شخصی و حرفه ای اش 

و سختی کسب وکارداری در ایران می گوید

هنوز دلسرد 
نشده ام

علیرضا عابدی نژاد، مؤسس و رئیس گروه شرکت های دوران و مدیرعامل شرکت داده پردازان دوران است؛ فردی که علاقه 
شدیدی به حوزه برنامه نویسی دارد و با وجود اینکه اکنون به عنوان مدیر مجموعه ای از شرکت های کامپیوتری دغدغه های 
زیادی دارد، اما حداقل سالی دو ماه را به برنامه نویسی می گذراند و می گوید حیف است که با همه تجربیاتش در این حوزه، 
از برنامه نویسی فاصله بگیرد. او که دارای مدرک کارشناسی ارشد گرایش نرم افزار از دانشگاه صنعتی شریف است، در 
دوران کارشناسی در همان دانشگاه در گرایش سخت افزار تحصیل کرده و در دوران کارشناسی ارشد تغییر گرایش می دهد و از سخت افزار 
به سمت نرم افزار می رود. از زمان ورودش به مقطع کارشناسی علاقه زیادی به برنامه نویسی پیدا می کند و چون بیشترین انرژی اش را در 
تمام مدت کارشناسی روی حوزه نرم افزار می گذارد، در دوران ارشــد به نرم افزار تغییر مسیر می دهد. ترکیب دانش نرم افزار و سخت افزار 
در عابدی نژاد سبب شده که شناخت کامل و عمیقی روی کلیه تجهیزات و نرم افزارهای حوزه ICT داشته باشد. شرکت داده پردازان دوران، 
اولین شــرکت گروه که توســط عابدی نژاد تأســیس شــده نیز در تمام این ســال ها ســعی کرده ماهیت نرم افزاری و فعالیت در حوزه تولید 
تجهیزات را حفظ کند. در گفت وگویی که با علیرضا عابدی نژاد داشتیم، به مسیری که او از کودکی تاکنون پیموده، پرداخته ایم؛ مسیری 
که او از طی کردن آن اظهار رضایت می کند و می گوید تصمیمات دوره جوانی اش با اشتباهات بزرگی همراه نبوده و مسیر کلی زندگی اش 
رضایت بخش بوده و خوشحال اســت که همیشــه روی پای خودش ایستاده اســت؛ خودش، خودش را تعالی و رشــد داده و این موضوع 

برایش احساس رضایت می آورد.

عکس: نسیم اعتمادی

نیلوفر نادری
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کامپیوتر، آموزش برنامه نویســی را شــروع کرد و تا مدت ها نیز با همان کار می کرد: 
»در محله زندگی ما هیچ کس کامپیوتر نداشــت و من هم مانند بســیاری دیگر، به 
چشم خودم آن را ندیده بودم. با این حال در طول دوره دانشجویی بسیار به رشته 

برنامه نویسی و کامپیوتر علاقه مند شدم.«
او علاقه زیادی به برنامه نویسی داشته، ولی هیچ وقت منتظر نمانده تا در کلاس های 
دانشــگاه و به صورت تئوری چیزی را بــه او آموزش دهنــد، بلکه به شــیوه خودآموز 
و عملی بــه هر آنچــه علاقــه داشــته، پرداختــه و آنهــا را فراگرفته اســت و عــلاوه بر 
برداشت های خودش، درس های سر کلاس را از جزوه دانشجویان دیگر هم مطالعه 
می کرده است. عابدی نژاد در این باره توضیح می دهد: »به یاد دارم که در دانشکده 
کامپیوتر دانشگاه شریف، بیشتر دانشجویان به یادگیری برنامه نویسی علاقه مند 
بودند، ولی در ترم اول قرار نبود که برنامه نویســی زبان C را به مــا آموزش دهند، در 
نتیجه من و یکی دیگر از دوستانم تصمیم گرفتیم به کلاس دکتر الهی در دانشکده 
برق دانشگاه شریف برویم و برنامه نویســی زبان C را از او بیاموزیم. بعد از گذشت 
دو ترم، بیشتر از بسیاری از مهندسان فارغ التحصیل دانشکده مان برنامه نویسی 
بلد بودم، چــون مطالعاتم را بــه آنچه در کلاس هــای درس به ما آمــوزش می دادند، 

محدود نکرده بودم.«

  ورود به بازار کار

وقتی علیرضا عابدی نژاد هنوز دانشــجوی مقطع کارشناســی بود، مؤسســه علوم 
دینی نشر حدیث، از او دعوت به همکاری می کند تا کتاب های قرآن و حدیث را به 
نرم افزار تبدیل کنــد. این موضوع به زمانی برمی گردد که فناوری ذخیره ســازی روی 
دیســک فشــرده یا ســی دی هنوز رایج نبود و نرم افزارها از طریق فلاپی دیسک های 
3.5 اینچی، منتشــر می شــد. او درباره نحوه همکاری اش با این مؤسسه می گوید: 
»در ســال 13۷3، ویندوز 3/1 انگلیســی تازه آمده بود و هنوز ویندوز فارسی وجود 
نداشت. من که یک نرم افزار قرآنی تحت داس برای آن مؤسسه نوشته بودم، همان 
موقع نزد مدیرم رفتم و از او پرســیدم که آیا می خواهد این برنامه را در مدت دو ماه 
باقی مانده تــا زمان نمایشــگاه کتاب، تحت ویندوز بازنویســی کنم تا در نمایشــگاه 
عرضه اش کند یا خیر؟ او با تعجب گفت که فکر نمی کند در این زمان کم، من از پس 
چنین کاری بربیایم، ولی مانعی برای انجام دادنش هم وجود ندارد. پس من دو ماه، 
شــبانه روز روی این طرح کار کردم و در نهایت توانســتم اولین نرم افزار قرآنی تحت 
ویندوز را طراحی و به نمایشــگاه کتاب آن ســال عرضه کنم. همه چیــز این نرم افزار 
که روی ویندوز 3/1 انگلیسی بالا می آمد، فارسی بود و این به نوبه خود در آن زمان 

شگرف بود.«
نرم افزار قرآنــی تحت وینــدوز، بعدهــا برنده جوایز متعددی شــد و مؤسســه نشــر 
حدیث، مالکیت نرم افزار را به خانه کتاب ایران، به عنــوان یکی از زیرمجموعه های 
وزارت ارشــاد منتقــل کــرد. او ادامــه می دهــد: »شــیوه نمایــش True Type و 
دیگــر امکانــات خــاص آن نرم افــزار تا ســال ها بعد مــورد توجــه شــرکت های رقیب 
بود.« عابدی نــژاد بر خــلاف برخــی از هم دانشــگاهی هایش کــه اولویت شــان تنها 
درس خواندن بود، توانسته بود در کنار تحصیل، برای خودش شغلی هم دست وپا 

کند و در آن زمان ساعتی 160 تومان از محل برنامه نویسی درآمد داشته باشد.

  تأسیس شرکت داده پردازان دوران

با تأســیس شــرکت دوران، زندگــی عابدی نــژاد وارد مرحله جدیدی شــد کــه در آن 
طراحی و پیاده سازی و توسعه نرم افزار حرف اول را می زد. دوستی های شکل گرفته 
در مؤسســه نشــر حدیث، پایه های تأســیس دوران را بنا نهاد. عابدی نژاد از ســال 
13۷3 تــا 13۷5 در مؤسســه نشــر حدیــث مشــغول بــود و بعــد از آن به پیشــنهاد 
دوســتانش به گروه صنعتی پلیمر بوشــهر ملحق می شــود. مدیر انفورماتیک این 
گروه در آن ســال قصد مهاجرت بــه کانادا داشــت و بــرای جایــگاه او، به دنبال یک 

جایگزین بودند.
او می گوید: »من علاقه ای به شــغل های مدیریتی نداشــتم، آنها را نمی شــناختم و 
نمی خواســتم از فضای نرم افزار دور شــوم. من با وجــود اینکه ســخت افزار خوانده 
بودم، علاقه شدیدی به فعالیت در حوزه نرم افزار پیدا کرده بودم و نمی خواستم به 
هیچ قیمتی از علاقــه ام فاصله بگیرم. با ایــن وجود از روی کنجکاوی و برای کســب 

تجربه در جلسه مصاحبه شرکت کردم و آن قدر جذب 
شخصیت حرفه ای و خلاق مدیر گروه صنعتی بوشهر 
شــدم که نتوانســتم به درخواســت همــکاری او پاســخ 
منفی بدهم و با درخواست حقوقی سه برابر آنچه رایج 

بود، آن سمت را پذیرفتم و وارد شغل جدیدم شدم.«
عابدی نــژاد توضیــح می دهــد کــه آن شــغل ســنخیت 
زیادی با روحیه اش نداشــت و رویارویــی با چالش های 
کارمندان بــرای او در آن زمــان زود بود؛ با ایــن حال او تا 
ســال 13۷۷ در این شــغل می مانــد، ولی معتقد اســت 
این شــغل نمی توانســته از لحاظ روحی او را ارضا کند. 
او همــواره خــودش را یــک برنامه نویــس می دانســته تا 
یک مدیــر. به همیــن دلیل همیشــه در جســت وجوی 
کارهــای خلاقانــه بوده تــا از ایــن طریــق روح خــودش را 
ارضا کنــد. به عنــوان مثــال بــرای دســتگاه حصیربافی 
همین مجموعه، برنامه ای جدید می نویســد. تا قبل از 
اینکه او اقدام به نوشتن این برنامه کند، برای طرح زدن 
روی حصیرهــا بایــد طرح هــای مدنظرشــان را در قالــب 
کارت هایی به دستگاه می دادند که این کارت ها وارداتی 
بودند و برای هر طرح جدید بایــد کارت های جدیدی از 
خارج از کشــور وارد می شــد. او درباره حل این مســئله 
می گویــد: »من با مهندســی معکــوس الگوهــای دقیق 
سوراخ های روی کارت ها را پیدا کردم و برایشان برنامه ای 
نوشتم که تصویر را به طرحی برای سوراخ کردن کارت ها 
تبدیــل می کــرد. از مدیــر کارخانــه خواهــش کــردم کــه 
امتحانش کنــد؛ دو نمونه را خراب کردیم و نمونه ســوم 
درســت از آب درآمــد. ایــن شــاید بــرای مدیــران آنجــا 
جذابیت خاصی نداشت، اما برای منی که برنامه نویس 
بــودم و دلــم می خواســت نبــوغ ریاضــی و توانایی حل 
مسئله ام را محک بزنم و از این طریق روحم را ارضا کنم، 

جذاب بود.«
عابدی نژاد در ســال 13۷۷ به خودش می گویــد کاری را 
که اکنــون انجام می دهد، هر کس دیگــری نیز می تواند 
انجــام دهــد، در نتیجه از شــرکت پلیمر بوشــهر کمک 
می گیــرد تــا یــک شــرکت کامپیوتــری راه بینــدازد. 
وطن دوســت کــه مدیــر آن گــروه بــود، ذهنــی تجــاری 
داشــت، بنابراین پیشــنهاد او را پذیرفــت و عابدی نژاد 
به کمــک او و نمــازی که از همــکاران او در نشــر حدیث 
بود، شرکت داده پردازان دوران را در گروه صنعتی پلیمر 
بوشهر تأسیس کردند. طبق صحبت های عابدی نژاد، 
نام های مورد نظر آنها برای شرکت توسط اداره ثبت، رد 
شــد و در نهایت همان جا تصمیم گرفتند که نام دوران 
را انتخاب و ثبت کنند. سپس تا مدت ها نام اختصاری 
»داپردو« را که از ابتدای حروف اســم شــرکت تشکیل 
می شــد، به عنــوان علامــت تجــاری شــرکت اســتفاده 
می کردنــد. او در این بــاره اضافه می کند کــه در آن زمان 
مشتریان با نام اختصاری شرکت ارتباط برقرار نکردند 
و به همین دلیــل، تصمیم می گیرند تا  نام شــرکت را از 

داپردو به دوران  تغییر دهند.

  تغییر رشته از سخت افزار به نرم افزار

عابدی نژاد برای دوران کارشناســی ارشــد قصــد تغییر 
رشــته از گرایــش ســخت افزار بــه نرم افــزار را داشــت 
کــه بعــد از ســاعت های طولانــی مشــورت  بــا دیگــران، 

پروفایل
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تصمیم خود بــرای ادامــه تحصیل در گرایــش نرم افزار 
را قطعــی می کنــد. ایــن تغییر رشــته تصمیم دشــواری 
برای او بود، چون تصور غالبی از رشــته کامپیوتر شکل  
گرفتــه بود کــه گرایــش ســخت افزار برتر اســت؛ چراکه 
ظرفیت گرایش نرم افزار به 60 نفر هم می رســید و برای 
گرایش ســخت افزار تنها 25 نفر را پذیــرش می کردند. 
او می گوید: »با خــودم گفتم من بیشــترین انرژی خود 
را روی کارهــای نرم افــزاری گذاشــته ام و از کار کــردن در 
این شــاخه نهایــت لــذت را می برم، پــس بایــد نرم افزار 
بخوانــم.« او در نهایــت بــا کســب رتبــه 11 وارد گرایش 
نرم افزار دانشــگاه شــریف در مقطع کارشناسی ارشد 
شــده و در ســال 13۷۷ نیز از دانشــگاه فارغ التحصیل 
می شود. همچنین در این سال ها با همسر خود نامزد 
کرده و در نهایت در ســال 13۷۷ زندگی مشــترک خود 

را شروع می کنند.

  موفقیت دوران در ارائه آی اس پی یوتیل

شــرکت داده پردازان دوران زیرمجموعه گــروه صنعتی 
پلیمر بوشهر شــکل گرفته بود و این گروه سهام دار آن 
بود. عابدی نژاد می گوید که ابتدا هیچ برنامه مشخصی 
برای دوران نداشــتند و معتقد اســت این شرکت فقط 
نیازهای گروه صنعتی را بــرآورده می کرد، اما خیلی زود 
به این نتیجه می رســند که نیازهای این گــروه صنعتی 
آن قدر ابعــاد و انــدازه ای ندارد کــه برای بقا و گســترش 
دوران کافی باشد، پس تصمیم می گیرند از ذهن خلاق 
خود برای خلق امری نو استفاده کنند. آنها در دوران در 
فاصله تیر تا اســفند 13۷8، دســت به خلــق نرم افزاری 
زدند که به موتور محرکه توســعه شرکت تبدیل شد. او 
می گوید از ســال 13۷8 به بعد، در شــرکت دوران هرگز 
از جیب خرج نکردند و شــرکت از همان ابتدا توانست 

روی پاهای خودش بایستد.
در ســال 13۷8 کــه تــازه شــاهد شــکل گیری و ظهــور 
شرکت های آی اس پی و تأمین کنندگان اینترنت بودیم، 
عابدی نژاد به پیشنهاد دوستی که سهام دار آی اس پی 
کاوش بــود، برای بخش نرم افــزار اکانتینــگ ISP مأمور 
خلق برنامه ای نو شــد که کم وکاســتی های نرم افزارهای 
موجود را نداشــته باشــد. او درباره طراحی و ایجاد این 
نرم افــزار می گویــد: »من موتــور یــک نرم افــزار جدید را 
ایجاد کردم و یکی دیگر از دوستان،  UI آن را نوشت. این 
نرم افزار با نام »آی اس پی یوتیل« )IspUtil( شــاکله ای 
قــوی داشــت و اکانتینــگ و شــارژینگ آی اس پی هــا را 
انجام می داد. آن زمان سرویس اینترنت از طریق مودم 
و خط تلفن به صورت دایال آپ در دســترس بود. مودم 
کلی ســروصدا می کرد تا متصل شــود و بتواند سرعت 
اتصال 33 کیلوبیت در ثانیــه را بدهد. بعدها این عدد 
بــه 56 کیلوبیت بر ثانیــه افزایش پیدا کرد؛ تــازه آن هم 
به شــرطی که آی اس پی زیاد شلوغ نباشــد که به ندرت 
محقق می شــد. این نرم افــزار اکانتینگ نشــان می داد 
که هــر کاربر چقــدر پــول داده، چه مدت متصــل بوده، 
چند کیلوبایت اینترنت اســتفاده کرده و در چه زمانی 
ISP بایــد او را قطــع کنــد.  همــان ملاحظاتی کــه امروز 
روی اینترنــت همــراه بــا محدودیت هــای گیگابایتــی 
مطرح می شــود، آن زمان بر حســب کیلوبایت حساب 

می شــد. ما از طریق نرم افــزار آی اس پــی یوتیل نیــاز بازار آن زمــان را پاســخ دادیم و 
انعطاف پذیری های فراوانی برایشــان گذاشــتیم. این نرم افزار خیلی سروصدا کرد. 
نسخه پایه آی اس پی یوتیل را به قیمت ۷00 هزار تومان می فروختیم و نسخه های 
بالاتر تا ســه میلیون تومان هم می رســید. مجموع حقوق کارمنــدان ماهیانه به دو 
میلیون تومان می رســید و مخارج ماهانه شــرکت زیر ســه میلیون تومــان بود، ولی 
هر نســخه نرم افزار را ســه میلیون تومــان می فروختیم و فروش خوبی داشــتیم. در 
سال 13۷8 دو نسخه را به شــرکت کاوش و شــرکت ذره فروختیم که آی اس پی های 
مطرح آن زمان بودند. در سال 13۷9 از دو نســخه به 200 نسخه رسیدیم و ناگهان 
رشــد چشــم گیری کردیم. ۷0 درصد آی اس پی های آن زمان از نرم افزار ما اســتفاده 

می کردند. این، موفقیت بزرگی برای ما و دوران بود.«

  جدا شدن دوران از گروه صنعتی بوشهر

نرم افزار آی اس پــی یوتیل، عملکرد بســیار خوبی داشــت و بــه نرم افــزاری پرفروش 
در دوران تبدیل شــد. در همان زمــان رویکرد ســرمایه گذاران با عابدی نــژاد منطبق 
نبــود و این موضــوع باعــث اختلافاتی در شــیوه مدیریت مجموعه شــده بــود. این 
مسئله باعث شــد که این شــراکت خیلی زود طبق یک تفاهم نامه فسخ شود. طی 
این تفاهم نامه عابدی نژاد و شریک دیگرش ســهام گروه پلیمر بوشهر را خریداری 
می کننــد و عمــلاً از آنجــا به بعد گــروه پلیمــر بوشــهر از ســهام داران شــرکت خارج 
می شــود. طبق گفته های او این جدایی آن قدر دوســتانه بود که تا یک ســال بعد از 
قطع شراکت، در محل دفتر پلیمر بوشهر به فعالیت خود ادامه دادند. بعد از این، 
یعنی در اواخر ســال 13۷9، دوران به طور کامل از گروه صنعتی پلیمر بوشــهر جدا 

می شود و به صورت مستقل شروع به فعالیت می کند.
آی اس پی یوتیل در ابتدا فقط مخصوص شرکت های آی اس پی بود، ولی در اواسط 
سال 1380 حوزه های کاری آن گسترش یافت و نســخه های سازمانی برایش ایجاد 
شد تا کنترل اینترنت کاربران سازمان ها را انجام دهد. عابدی نژاد که روند روبه رشد 
کســب وکار خود را می بیند، به این فکر می افتد که به عرصه های جدید و متنوع تر 
دیگری نیز وارد شوند. در نتیجه در سال 1380 تصمیم می گیرد در کنار فعالیت های 
نرم افزاری دوران، وارد بازار اینترنت شوند. به این ترتیب آی اس پی سروش را شکل 
داده که تا ســال 1383 جزء 10 آی اس پی برتر کشــور به شــمار می رفت. همان ســال 
متوجه شــدند که حوزه ارتباطات و اینترنت، شــاخه ای جداگانه اســت که سرمایه 
هنگفتی را طلب می کند، پس تصمیم گرفتند که آی اس پی را واگذار کنند. آنها دو 
سایت داشتند؛ یکی در خیابان گیشا و دیگری در خیابان گرگان که هر کدام تعداد 
زیادی خط تلفن و تجهیزات داشــت و مراکز آی اس پی ســروش به شمار می رفتند. 
آنها بــرای فــروش ایــن مجموعه هــا، بــا تهیــه دفترچــه ای جهــت معرفی نقشــه راه 
کســب وکار خود و تجهیزات آن و فرستادن این دفترچه ها به ســرمایه گذاران، برای 
این کسب وکار مشتری پیدا کرده و آی اس پی ها را واگذار کردند. او درباره خریداران 
آی اس پی هایشــان می گوید: »برای ســایت خیابان گــرگان، یک گــروه از ایرانی های 
مقیم آمریکا دنبال فرصت سرمایه گذاری در ایران می گشتند و سایت را با قیمت 
مناسبی خریدند. سایت دوم را هم یک شرکت آی اس پی فعال در تهران خرید که 

هنوز هم فعال است. بدین ترتیب از کسب وکار آی اس پی بیرون آمدیم.«
هر یک از این سایت ها ملکی داشته اند که دوران همراه با فروش آی اس پی ها، آنها 
را نیز فروخت. عابدی نژاد معتقد است که باید با قسمتی از سرمایه مالی آن زمان 
که از فروش ملک ها به دست آمده بود، مجدداً زمین و ملک می خریدند، ولی تمام 
سرمایه شــان را روی نرم افزار ســرمایه گذاری و شــاخه های جدیدی ماننــد پرتال ها، 
امنیت، ERP، آمــوزش الکترونیک و... را به شــرکت اضافه کردند؛ شــاخه هایی که 
بعضــی از آنها به مرور به بن بســت خوردند، اما بیشــتر نرم افزارهــای آنها هنوز هم 
منبع درآمد شرکت هستند. او می افزاید: »بعد از مدتی ای لرنینگ را کنار گذاشتیم، 
ولی اکثر نرم افزارهایی که ساختیم، همچنان منبع درآمد شرکت هستند؛ محصول 
پرتالی که درست کردیم، هنوز در هزاران سازمان استفاده می شود؛ در زمینه امنیت 
و ای آرپی نیز همین طور. خوشبختانه با گذشــت بیش از 23 سال از تولید نرم افزار 
آی اس پی یوتیل هنوز مشتریانی هستند که از آی اس پی یوتیل استفاده می کنند و 
مشتریان قدیمی سرمایه های اصلی مجموعه دوران هستند. در تمام این سال ها، 

دوران سعی کرده جنبه تولیدی و دانش بنیان خود را حفظ کند.«
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عابدی نژاد توضیــح می دهد که یکــی از کارهای موفق ســال 1384 آنهــا، جدا کردن 
واحد پشتیبانی از شرکت داده پردازان دوران بود: »شرکت جدیدی به نام »نوآوران 
ارتباطات دوران« شکل دادیم و مسئولیت آن را به مدیران ارشد پشتیبانی سپردیم. 
نوآوران اکنون بالغ بر 250 نفر نیروی انســانی دارد و خودش در زمینه های خدمات 
امنیت، تجهیزات، آموزش، پرتال و بسیاری حوزه های دیگر، جزء شرکت های خوب 
بازار انفورماتیک به حســاب می آیــد. این کار را برای سرعت بخشــیدن به توســعه 
واحد فنی انجام دادیم و اتفاقی موفق به حساب می آید. نوآوران اکنون یک شرکت 
دانش بنیان است که پروانه تولید دارد و خودش محصولاتی را در حوزه های گوناگون 
تولید می کند و در اکثر گرایش های فعالیتش رتبه 1 دارد. این شــرکت دیگر یکی از 
بچه های داده پردازان  به حساب نمی آید، بلکه به عضوی بالغ تبدیل شده است.«

  تدریس در دانشکده فنی دانشگاه تهران

در ســال 138۷، پیوســتن »هشــام فیلی« به شرکت 
داده پــردازان دوران کــه از دوســتان دوره فعالیــت 
عابدی نژاد در نشــر حدیث بود،  به تأســیس شرکت 
جدیدی منجر شد که بعدها در شرکت داده پردازان 
دوران ادغــام شــد. فیلــی در ســال 138۷ از آنها جدا 
می شــود، امــا طبــق گفته هــای عابدی نــژاد، یکــی از 
نکات مثبــت حضور فیلــی در دوران، ارتبــاط بهتر با 
مجموعه دانشــگاه بود. این ارتباط منجر به این شد 
کــه از عابدی نژاد بــرای تدریس درس برنامه نویســی 
پیشرفته در دانشگاه تهران دعوت شد و عابدی نژاد 
از ســال 1383 تــا ســال 1388 ایــن درس را بــرای 
دانشجویان برق و کامپیوتر دانشگاه تهران تدریس 

می کرد. 
او بر این باور است که داشتن تجربه کار در صنعت، 
به این می انجامد که دانشــجویان بیشــتر به اســتاد 
خــود  اعتمــاد کننــد و او را چیــزی بیشــتر از یــک 
شــخصیت دانشــگاهی در نظر بگیرند. بســیاری از 
دانشــجویان او علاقه زیادی به کارهای عملی نشان 
می دادند و بــه همین دلیــل عابدی نژاد در دانشــگاه 
تیــم TA  تشــکیل می دهد که افــراد این تیــم وظیفه 
تمرین کار عملی با دانشجویان را بر عهده می گیرند 
تا آنها را برای ورود به بــازار کار آماده کنند. طبق نظر 
او، این اقدام می توانست تا حد قابل قبولی از مشکل 
نیــروی کار متخصــص در صنعــت برنامه نویســی 
بکاهــد و برنامه نویســانی را بــه این صنعــت تحویل 
بدهد که در برنامه نویســی خبره انــد. او عقیده دارد 
دانشجو به ازای هر یک ساعت حضور در کلاس های 
برنامه نویسی، باید حداقل هشت ساعت کار عملی 

انجام دهد.
عابدی نژاد با این تفکر، در کلاس ۷0نفری خود، هشــت کمک استاد داشت که در 
جهت آموزش وپرورش دانشــجویان به او کمک می کردند و به صورت عملی با آنها 
تمرین هایی را انجــام می دادنــد. او می گوید: »من دانشــجویان را مجبــور می کردم 
تا علاوه بــر بحث های تئــوری،  کار عملی نیــز انجام دهنــد و آنها بعدهــا نتیجه این 
سیاســت را دیدنــد. بســیاری از آنها امــروز در شــرکت های خوبــی مشــغول به کار 
هستند و مسئولیت های خطیری را بر عهده گرفته اند.« عابدی نژاد که علاقه زیادی 
به تدریس در دانشــگاه و حضــور در کنار دانشــجویان داشــته، در نهایــت به دلیل 

مشغله های کاری فراوان دست از تدریس می کشد.

  شروع فعالیت های صنفی

سابقه فعالیت های صنفی عابدی نژاد به زمانی برمی گردد که شرکت های آی اس پی 
در حال توســعه بودند؛ در نبود تشــکیلاتی که در این حوزه فعال باشد، عابدی نژاد 

به فکر تأســیس یــک تشــکل می افتــد. عابدی نــژاد به 
همراه جمعی از آی اس پی ها، انجمن صنفی کارفرمایان 
شــبکه های اینترنتی را راه اندازی کرد و ادعا می کند که 
در آن زمــان هیچ کس بــه انــدازه آنها بــا آی اس پی ها در 
تعامل نبوده اســت. او در 26ســالگی به عنوان مؤسس 
و عضو هیئت مدیره انجمن صنفی کارفرمایان شــبکه 
صنفــی مشــغول بــه کار می شــود: »آن زمــان انجمــن 
انفورماتیــک هــم وجــود داشــت، امــا فعالیــت صنفی 
محدودی داشت. در آن مقطع پلمب شدن آی اس پی ها 
خیلــی جــدی بــود و چــون قانــون دقیقــی در ایــن حوزه 
نوشــته نشــده بود،  مشــکلات زیادی برای شرکت های 
آی اس پی ایجاد می شد و یکی از دغدغه های من و سایر 
اعضــای هیئت مدیره انجمن صنفی در دوره سه ســاله 
هیئت مدیــره در آن زمــان حل ایــن مشــکلات از طریق 
تعامل با دستگاه های حاکمیتی بود. بعدها قوانین این 
حوزه شــفاف تر شــد که دیگر مــا آی اس پــی خودمان را 
واگذار کرده بودیم و دلیلی بــر ادامه فعالیت در انجمن 

وجود نداشت.«
بعدها سازمان نظام صنفی رایانه ای شکل می گیرد که 
کمیسیون های مختلفی را شامل می شد که عابدی نژاد 
بیشتر به سمت کمیسیون نرم افزار تمایل نشان می داد 
و در دوره هایــی در ایــن کمیســیون حضــور داشــت. در 
سال 1399 نیز برای انتخابات هیئت مدیره نصر تهران، 
به تیــم هم آفرینی می پیونــدد و به این فکــر می افتد که 
اکنون زمان مناسبی است که در صنف حضور داشته 
باشــد و بتواند به صنــف کمک کنــد. او می گوید: »تیم 
هم آفرینی با رویکرد تحولی من همسو بود، پس خیلی 
زود بــا آن هماهنگ شــدم و در انتخابات شــرکت کردم 
کــه خوشــبختانه بــا پیــروزی در انتخابــات توانســتیم 
جایگاه خــود را در نظــام صنفی تهــران تثبیــت کنیم و 
خوشــبختانه تاکنــون توانســتیم اقدامات مثبتــی را با 

رویکرد تحولی اعضای هیئت مدیره رقم بزنیم.«
عابدی نــژاد بر این باور اســت که وقتی افــرادی فعالیت 
صنفــی انجام می دهنــد، بایــد منافع شــخصی خود را 
کنار بگذارنــد و با پیگیــری هدفی مشــترک، به  صورتی 
یکپارچه عمــل کنند. عابدی نــژاد می گوید کــه در حال 
حاضر وضعیت سازمان نظام صنفی تهران در بهترین 
شرایط ممکن است و کمترین اختلاف نظر در آن وجود 
دارد و همــه یکــدل و یکپارچــه به دنبــال ایجــاد تحــول 

هستند.
چند ماه بعــد از ورود تیــم هم آفرینی به ســازمان نظام 
صنفــی رایانــه ای اســتان تهــران، انتخابــات شــورای 
مرکزی نظام صنفی رایانه ای کشــور نیز برگزار می شود 
کــه پیامد آن این بــود که عابدی نــژاد در شــورای مرکزی 
نظام صنفــی رایانه ای کشــور نیز حضور پیــدا می کند. 
او دربــاره وضعیت نصر می گوید: »نصر از ســال 1384 
تاکنون فرازونشیب های بسیاری را پشت سر گذاشته 
و همیشه بین اجزای مختلف آن اختلاف سلیقه هایی 
وجــود داشــته کــه در ابتــدای دوره ششــم بــه اوج خود 
رسید،  اما اکنون وضعیت بهتر است و اعضا یکپارچه 
شده اند. در واقع نصر در طول 1۷ سال گذشته به بلوغ 
رسیده و تقریباً همه سازمان ها آن را می شناسند. نظام 
صنفی رایانه ای کشور 20 هزار عضو دارد و یک تشکل 

عابدی نژاد 
بر این باور است 
که وقتی افرادی 
فعالیت صنفی 
انجام می دهند، 
باید منافع شخصی 
خود را کنار بگذارند 
و با پیگیری هدفی 
مشترک، به  صورتی 
یکپارچه عمل کنند. 
عابدی نژاد می گوید 
که در حال حاضر 
وضعیت سازمان 
نظام صنفی تهران 
در بهترین شرایط 
ممکن است و 
کمترین اختلاف 
نظر در آن وجود 
دارد

پروفایل
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بسیار بزرگ محسوب می شود که حاکمیت، جایگاه آن 
را می شناسد. پس باید خواسته های صنف را به معنای 

واقعی به کرسی بنشانیم.«
او معتقد اســت که مســئولیت او و دیگر اعضای نصر 
سنگین است و به همین منظور شخصاً در چند حوزه 
تخصصــی متمرکــز شــده کــه یکــی از آنهــا افتاســت. 
به گفتــه عابدی نــژاد افتا یــک موضوع فراکمیســیونی 
به شمار می رود و همه کمیسیون ها را درگیر می کند؛ از 
کمیسیون  افتا و کمیسیون شبکه گرفته تا کمیسیون 
تأمیــن، کمیســیون نرم افــزار و کمیســیون اینترنــت 
اشــیا. در نتیجه باید تمام این کمیســیون ها را همســو 
می کردند که خوشــبختانه این اتفاق اکنون تا حدودی 

افتاده است.
امــروز حاکمیت به دنبال شــکل دادن به یــک آیین نامه 
جدیــد در حــوزه ارزیابــی و اعتبارســنجی تجهیــزات و 
امنیت است و او تا جایی که توانسته، نظرات صنف را به 
حاکمیت اعلام کرده تا در آیین نامه های جدید تأثیرگذار 
باشــد. عابدی نژاد در این بــاره می گوید: »شــرکت ها در 
حوزه افتا مشــکلات زیادی دارند. بر اساس آیین نامه و 
مقررات موجود، تمام شرکت هایی که در زمینه خدمات 
و تجهیزات کار می کنند، نیازمند مجوزهای افتا هستند. 
شــرکت های تولیدی، نرم افزاری، آزمایشــگاه، ممیزی و 
ارائه دهنده خدمات هر کدام به شــکلی به دنبال مجوز 
افتا هستند. ایجاد یک آیین نامه که همه را راضی کند، 
کاری بسیار سخت و چه بسا غیرممکن به نظر می رسد. 
تابه امــروز خوشــبختانه توانســته ایم ارکان مختلــف را 
همسو کنیم و به لطف خدا از حالا به بعد نیز همین روند 
اســتمرار می یابد تا به مرور برای بســیاری از مشــکلات 

شرکت ها در حوزه افتا راهکار مناسب بیابیم.«

  دلبستگی و علاقه به ایران

در سال های اخیر شــاهد روند روبه رشــد نرخ مهاجرت 
بوده ایــم و متخصصــان حــوزه نرم افــزار نیــز یکــی از 
گروه هایی هســتند کــه در همه جای دنیــا، فرصت های 
شــغلی متفاوتی در اختیارشــان قرار داده می شــود، اما 

عابدی نژاد که شــیفته نرم افــزار و برنامه نویســی 
اســت و بیش از 30 ســال اســت در این 
حوزه مشغول فعالیت است، می گوید 
مهاجرت روحیه خاصی می خواهد 
کــه او هیــچ گاه نداشــته اســت. او 
تابه امروز یک بــار هم به مهاجرت 
فکــر نکــرده اســت: »از میــان 25 
نفــر هــم دوره ای ســخت افزاری 
مــا فقــط چهــار نفــر در ایــران 
مانده اند و بقیــه همگی رفته اند. 
همچنین از میان هم دوره ای های 

نرم افزاری ام کمتــر از 10 درصد در 
ایران هســتند. تمــام دوســتان ما در 

گوگل، مایکروســافت و شــرکت های برتر 
دنیــا مشــغول بــه کار شــده اند. این طور 
نیســت که من تــوان مهاجرت نداشــته 
باشم، بلکه شرایط مهاجرت به سادگی 
برایم فراهم اســت، امــا مهاجرت کردن 

را دوست ندارم.«
او در تمام سالیان گذشته و خصوصاً سال های اخیر، حداقل سالی دو ماه مشغول 
برنامه نویسی می شود که گرچه این کار را برای اهداف شغلی اش انجام می دهد، اما 
برخاسته از علاقه او به این حوزه است. او فکر می کند که هنوز برای فاصله گرفتنش از 
برنامه نویسی، زود است و گرچه می تواند در هر نقطه از جهان برای خود کسب وکاری 
راه بیندازد و آســوده زندگی کند،  اما اگر قرار است زحمتی بکشــد و نیازی را برطرف 
کند، بیش از هرجا در ایــران می تواند کمک کنــد: »در مورد آینــده نمی توانم نظری 
بدهم، شاید اگر همین طور که شرایط کسب وکار سخت تر می شود، چند سال دیگر 
در تنگنا قرار بگیرم، من هم مجبور شوم به مهاجرت فکر کنم. اما در حال حاضر هیچ 
برنامه ای در این خصوص ندارم. امروز شرایط کسب وکار در ایران خیلی دشوارتر از 
قبل شده و تأمین اجتماعی، دارایی و نهادهای قانون گذار موانع زیادی را برای ادامه 
فعالیت ما ایجاد می کنند، اما من هنوز دلسرد نشده ام. اصولاً حضور من در نظام 

صنفی هم بخشی از تلاش من برای تغییر همین شرایط است.«

  زندگی فقط کار نیست

همه ما در زندگی تصمیماتی گرفته و کارهایی کرده ایم که بعداً باعث پشیمانی مان 
شده اســت. عابدی نژاد در این خصوص بر این باور اســت که تصمیمات ما در هر 
زمان بر اساس شرایط همان زمان گرفته شده و نمی توان آن تصمیمات را بر اساس 
تجربه ها و شرایط امروز قضاوت کرد. او هیچ گاه حسرت فرصت های از دست رفته 
و تصمیمات نادرست خود را نخورده و می گوید از هر آنچه انجام داده، راضی است، 
چون همیشــه تمام تلاش خود را کــرده و هر زحمتــی را که باید، به وقتش کشــیده 
است: »آن زمان که هم کلاســی هایم در مدرســه به فکر تفریح و گذران اوقات خود 
بودند، من به دنبال درس خواندن و حل مسائل سخت ریاضی بودم و فکر می کنم 
همان حل مســائل، ذهن من را خلاق و ســازنده بار آورده و هر وقت به یک مسئله 
برنامه نویســی، اجتماعــی، سیاســی و اقتصــادی می اندیشــم، ذهن مهندســی ام 
که حاصــل ریاضی خواندن اســت، به تفکر من عمــق می دهد. من دنبــال علاقه ام 
رفتم و در بهترین زمان ممکــن، در اوج جوانی وارد بازار کار مرتبط با 
رشته ام شدم که از این بابت بسیار خوشحالم، چون انسان 
با افزایش سن ریسک پذیری خودش را از دست می دهد. 
تصمیمــات دوره جوانی من با اشــتباهات بزرگی همراه 
نبود و گرچــه اشــتباهات کوچکی داشــته ام، اما همین 
اشــتباهات کوچک اگر بــه تجربــه تبدیل شــوند،  دیگر 
حســرت و پشــیمانی باقی نمی ماند و کل مسیر زندگی 
رضایت بخش می شود. هرگز آرزو نکرده ام که ای کاش در 
خانواده ای ثروتمند به دنیا می آمدم. خانواده ام را دوســت 
دارم و خوشــحالم کــه روی پاهــای خــودم ایســتاده ام. 
رشــد و تعالی کــه با زحمــت به دســت بیاید 
و بر اساس شانس نباشــد، ارزشمندتر و 

رضایت بخش تر است.«
عابدی نــژاد خــود را انســانی موفــق 
می دانــد و از مســیری کــه آمــده، 
احســاس رضایــت می کنــد. او فکــر 
می کنــد کــه شــاید بهتــر باشــد اکنون 
کمتر از قبل کار کند و بیشتر از زندگی 
شــخصی اش لذت ببرد. او در این باره 
می گویــد: »زندگــی فقط کار نیســت؛ 
در حق خودم خیلــی ظلم کرده ام. تنها 
چیزی کــه اذیتم می کند، همین اســت. 
در این ســن با یک  دنیا دغدغه و مشغله، 
از ســاعت ۷ صبــح تــا 9 شــب مشــغول 
کار هســتم. مطمئناً کار درســتی به نظر 
نمی رســد، ولی دســت خــودم نیســت، 

یک مدل علاقه است.« 
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آیاانحصار
شکسته
میشود؟

12 شــرکت ارائه دهنــده خدمــات پرداخت 
سال هاست تنها شــرکت های فعال مجوزدار 
در این حوزه هســتند و راه ورود برای تأسیس 
و راه اندازی شرکت های دیگر بسته بوده است. 
حالا بانک مرکزی به تازگی ضوابط جدید تأسیس 
و فعالیت برای شرکت های پرداخت را ابلاغ کرده 
که به  واسطه آن شرکت های جدیدی می توانند 
وارد این حوزه شوند. اما این ضوابط در شیوه 
اجرا و تدوین محل بحث و نقد است. گرچه اکثر 
فعالان این حوزه معتقدند که ضوابط جدید 
گامی رو به جلو است، اما دو موضوع مهم 
همچنان در متن ایــن ضوابط محل 
تردید است؛ یکی اینکه طبق مقرره 
بانک مرکزی ۵1 درصد از ســهام 
شرکت جدید پرداخت باید تحت مالکیت 
بانک باشد و دیگر اینکه برای تأسیس شرکت 
باید هزار میلیارد تومان ســرمایه ثبت شود. 
همین موارد هم یک پرسش جدی را پیش کشیده 
اســت؛ آیا این ضوابط توانایی رفع انحصار را 
دارد؟ در پرونده پیش  رو در میزگردی با حضور 
مسئولان و کارشناسان، همین پرسش را به بحث 
گذاشتیم. همچنین در گزارش گفت وگوی دیگری 
به جنبه های مختلفی از این ضوابط پرداختیم که 

در ادامه می خوانید.

عکس: روشن نوروزی
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در میزگردی ضوابط جدید تأسیس شرکت های ارائه دهنده خدمات پرداخت بررسی شد

انحصار؛ یار زائد 
شبکه پرداخت

بانک مرکزی بالاخره مرداد 1401 ضوابط اجرایی تأسیس، فعالیت و نظارت بر شرکت های ارائه دهنده خدمات پرداخت را منتشر 
کرد. در این ضوابط نامه که مشــتمل بر 44 ماده و ۹ فصل است، مصوبه ســال 138۹ شــورای پول و اعتبار در این رابطه، اصلاح و 
چگونگی ثبت شــرکت های پی اس پی  و شــرایط احراز صلاحیت اعضای هیئت  مدیره و ســهام داران بازنگری و تصویب شــده و 
شرکت های ارائه دهنده خدمات پرداخت از این پس باید طبق مصوبه جدید بانک مرکزی فعالیت کنند. اما بحث و جدل بر سر 
این ضوابط زیاد است و در مواردی شائبه انحصار در آن دیده می شود. »راه پرداخت« با برگزاری یک پنل و دعوت از کارشناسان و مسئولان سعی 
کرده از زوایای مختلف ابعاد ضوابط جدید را بررسی کند. داود محمدبیگی، مدیر اداره نظام های پرداخت بانک مرکزی؛ رضا قربانی، رئیس کمیسیون 
فین تک ســازمان نصر؛ مهدی عبادی، مدیرعامل وندار؛ هادی ابراهیمی، مدیرعامل نگاه پرداخت؛ محمدحســین کاشی، مدیرعامل پرداخت 

الکترونیک سداد و محمدمهدی شریعتمدار، رئیس هیئت مدیره انجمن فین تک مهمانان این پنل بودند که در ادامه مشروح آن را می خوانید.

عکس: نسیم اعتمادی

  به ترتیب از راست به چپ
داود محمدبیگی
محمدحسین کاشی
هادی ابراهیمی
مهدی عبادی
محمدمهدی شریعتمدار
رضا قربانی

مرضیه امیری
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بررسی ضوابط اجرایی تأسیس شرکت های پی اس پی در گفت وگو با پنج فعال و کارشناس این صنعت

شکوفایی صنعت؛ چگونه؟
12 سال از صدور آخرین مجوز شرکت پی اس پی می گذرد و بعد از این سال ها بانک مرکزی در مردادماه در بخشنامه ای »ضوابط 
اجرایی تأسیس، فعالیت و نظارت بر شرکت های ارائه دهنده خدمات پرداخت« را به شبکه بانکی کشور ابلاغ کرد؛ ضوابطی 
که توجه بسیاری را به خود جلب کرد و البته مخالفان زیادی نیز داشت. اختصاص حداقل 51 درصد از سهام شرکت به بانک ها 
و سرمایه ثبتی 1000 میلیارد تومانی از چالش برانگیزترین موارد این ضوابط هستند. مواردی که فعالان و کارشناسان این صنعت 
می گویند این گونه قانون گذاری ها و ضوابط، فضا را برای کسب وکارهای جدید جهت فعالیت در صنعت پرداخت کشور محدود می کند و به رفع 
انحصار در صنعت پرداخت منتهی نمی شود. به طور کلی مجموعه شرایط و نگاه کارشناسان به این ضوابط نشان از دشوار بودن فرایند اخذ 
مجوز می دهد و در مواردی نیز شائبه انحصار -که در تمام این سال ها، صنعت پرداخت کشــور آن را به دوش می کشید- بار دیگر تکرار شده 
است. فعالان صنعت پرداخت این ضوابط را در مجموع غیرمنطقی می دانند و معتقدند بانک مرکزی این ضوابط را فقط برای رفع تکلیف و به 
نفع بانک ها و جهت کاهش فشار از سمت قانون گذار تدوین کرده است. در گفت وگویی که با پنج تن از کارشناسان صنعت پرداخت داشتیم، 

نگاه شان را نسبت به این ضوابط جویا شدیم.

  به ترتیب از راست به چپ
فرهاد بهمنی
فرشید اردوانی
مهدی فاطمیان
مصطفی امیری
احمدرضا منصوری

نیلوفر نادری
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  عدم رفع انحصار در صنعت پرداخت کشور

فرهاد بهمنی، عضو هیئت مدیره پست بانک ابتدا درباره 
موضوع ســهام داری 51درصدی بانک ها کــه در ضوابط 
اجرایی و تأسیس پی اس پی ها به آن اشاره شده، صحبت 
می کند و می گوید این موضوع برای بانک ها امری مثبت 
اســت، اما باید دید چرا بانک ها به ســمت این موضوع 
می روند. به گفته او، نظام کارمزد شاپرکی هزینه زیادی 
را بر دوش بانک  ها می گذارد که موجب نگرانی بانک ها 
شده است. در نتیجه بانک ها تمام تلاش خود را می کنند 
تا با سازوکارهایی در راستای کاهش هزینه های خود قدم 
بردارند؛ بنابراین به سراغ سهام داری در صنعت پرداخت 
می روند. علاوه بر ایــن در نظام کارمــزدی موجود، بانک 
و صنعت پرداخــت مقابل همدیگر هســتند و با وجود 
مدل های مختلفی که ارائه می شود، هنوز نقطه بهینه ای 

وجود ندارد که به نفع طرفین باشد.
بهمنی توضیح می دهــد: »لازم به ذکر اســت که اگرچه 
صنعت پرداخت تهیه کننده سخت افزارها و ارائه دهنده 
آنها به مشــتریان اســت، اما ایــن بانک ها هســتند که 
مســئول پاســخگویی بــه همــه مشــکلات مشــتریان 

هستند. از طرفی بعضی از بانک ها وارد صنعت پرداخت 
شــده اند و طبیعتاً شــرایط بهتری برای توسعه کسب وکار 
خــود دارنــد و ایــن موجــب شــده تــا ســایر بانک ها نیــز در 
جست و جوی ســهم خود و رقابت در این حوزه باشند. اگر 
روشی بود که هزینه ها به صورتی منطقی تقسیم می شد 
و همه هزینه بر دوش بانک ها نبود و هر کدام از بازیگران از 
جمله فروشندگان سهم خود را پرداخت می کردند، شاید 
این طور نمی شد.« عضو هیئت مدیره پست بانک در رابطه 
با سرمایه ثبتی درخواست شــده برای گرفتن مجوز و آغاز 
به کار پی اس پی ها نیز می گوید: »این ســرمایه ثبتی از این 
نظر کــه می تواند صرف تجهیــز و برطرف کردن مشــکلات 
زیرساختی شود، امر خوبی است، اما این را هم باید اضافه 
کرد که این سرمایه ثبتی و الزام 51درصدی سهام و همچنین 
این مسئله که بانک ها تنها می توانند معادل پنج درصد از 
سرمایه پایه خود را در هر زمینه مجاز بانکی )در مجموع 20 
درصد( سرمایه گذاری کنند، به عدم ورود اکثر بانک هایی 
منجر می شود که در حال حاضر پی اس پی ندارند و به رفع 

انحصار در صنعت پرداخت منتهی نمی شود.«

  ایجاد رقابت فشرده در بازار کلاسیک ابزارهای پرداخت

به عقیده فرشید اردوانی، سرپرست شــرکت ارتباط فردا، 
ایــراد وارده بر ســاختار کنونی بــازار صنعــت پرداخت این 
است که مسئله انحصار این صنعت در دست 12 شرکت 
پی اس پی اســت. او در این بــاره می گوید: »از بدو تأســیس 
شرکت شاپرک در سال 1390 تاکنون فقط 12 شرکت مجوز 
پی اس پی را داشته اند. طبق گفته شــرکت شاپرک یکی از 
اهداف تأســیس این شــرکت، مدیریت بــازار و رانت زدایی 
از آن به عنــوان بــازوی بانــک مرکــزی بــوده اســت؛ بنابراین 
باید دید که شرط جدید ســهام داری 51درصدی بانک ها و 
سرمایه ثبتی 1000 میلیارد تومانی برای اخذ مجوز و آغاز به 
کار در صنعت پرداخت، تا چه اندازه می تواند در راســتای 
رانت زدایی از بازار و کاهش انحصارگرایی در این حوزه اقدام 

کند؟«
اردوانی می گوید قاعدتاً با ضوابط جدیدی که گذاشته شده، 
تنها شرکت هایی می توانند در این حوزه وارد شوند که از توان 
مالی بالایی برخوردار باشــند و فاصله آنها با شــرکت های 
دارای مجوز در پایین فهرست شاپرک نیز بیشتر می شود. 
او ادامه می دهد: »این در حالی اســت که هیچ کدام از سه 
شرکت مستقر در بالای جدول با بیش از 54 درصد سهم 
بازار تراکنش، چنین سرمایه ثبتی را ندارند؛ در نتیجه این 
ســؤال مطرح می شــود که چطور شــرکت های کوچک تر و 
همچنین آنها کــه می خواهند با تکیه بــر نــوآوری و ایجاد 
تنوع در صنعت پرداخت وارد این عرصه شوند، محلی از 
ابراز وجود خواهند داشــت؟« شــرط دیگری که برای ادامه 
فعالیت شرکت های پی اس پی اعلام شده، کسب حداقل 
چهار درصد از سهم بازار پرداخت در طول یک سال است؛ 
موضوعــی که سرپرســت شــرکت ارتبــاط فــردا در رابطه با 
آن می گوید: »این در حالی اســت که طی 11 ســال فعالیت 
شرکت های عضو شاپرک، چهار شرکت دارای مجوز از این 
مجموعه، هر کدام کمتر از این درصد سهم داشته و حتی 
یکی از این شــرکت ها کمتر از نیــم درصد ســهم دارد.« به 
عقیده اردوانی، با توجه به موارد ذکرشده بدیهی است که 
ضوابط جدید، در مسیر کاهش تعداد شــرکت های دارای 

تنظیم گری
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اخیراً 
پیشنهادی را 
تقدیم بانک مرکزی 
کرده ام ناظر بر 
اعطای یک یا دو 
مجوز فقط در حوزه 
CNP با این تعریف 
که شرکت های 
پرداخت یار -که 
به گمان من در 
شرایط خوبی از 
نظر حمایت قانون 
نیستند- اقدام به 
تشکیل کنسرسیوم 
کرده و با سرمایه 
معقولی که 
می تواند یک سوم تا 
نصف مجوز جدید 
باشد با طی مراحل 
قانونی این مجوز را 
  CNPفقط در حوزه
دریافت کنند

ابلاغ ضوابط اجرایی تأسیس، فعالیت 
و نظــارت بــر شــرکت های ارائه دهنده 
خدمات پرداخت توسط بانک مرکزی، 
موضوعــی قابل پیش بینی بــود و این 
اتفاق دور از ذهن نبود؛ چراکه تقاضای کسب وکارها برای 
ورود به این حوزه و دریافت مجوز پی اس پی گری زیاد و رو 
به افزایش بود. با این حال قانون گذار نیز مطابق پیش بینی 
کوشیده تا با قوانین خود، عرصه را برای ورود آسان همگان 
تنگ کند و در عمل شاید تنها چند گروه مالی که سرمایه 
مالی هنگفتی دارنــد، بتوانند مجوز جدید شــرکت های 
پی اس پی را دریافت کنند؛ در عمل اما انحصاری که وجود 
داشت، باقی خواهد ماند. در قانون جدید با متقاضیان 
مجــوز به مثابــه شــرکت های تأمیــن مالی برخورد شــده 

است.
فرض می کنیــم و امیدواریم برای در نظر گرفتن ســرمایه 
ثبتی 1000 میلیارد تومانی فرمولی وجود داشته، اما این 
رقم با توجه به شرایط پی اس پی های موجود می توانست 
کمتر باشــد. به گمان من قانون گذار با توجه صرف خود 
بــه حــوزه Card present و عــدم در نظــر گرفتــن حــوزه 
Cart not present، این ســرمایه ثبتی را تصویب کرده 
و ایــن موضوع در حالی اســت کــه بیشــتر خلاقیت ها و 
 Cart نوآوری ها با توجه به محدودیت های جاری در حوزه
not present اتفاق می افتد. نکته مثبت الزام ســرمایه 
ثبتی و نقدی هنگفت می تواند این باشد که پیش فرض 
قانون گــذار ایــن بــوده کــه بخــش زیــادی از این ســرمایه 
باید صــرف هزینه هــای مربــوط به ســاخت و گســترش 
زیرســاخت ها شــود که این امــر به نوبــه خود چیــز بدی 
نیست. علاوه بر این، اختصاص 51 درصد از سهام یک 
پی اس پــی به بانــک عامل، به شــکل گیری فــرم جدیدی 
از پی اس پی هــا منجــر می شــود که آن طــور که بایــد توان 
مشــارکت در بازار را نداشــته باشــند و در عمــل از میزان 
انعطاف آنها کاسته می شود. استدلال بانک مرکزی این 
است که بانک ها هزینه سرویس دهی به افراد را در حوزه 
کارمزد بر عهــده دارند، پس باید ســهام دار شــرکت های 
پی اس پی باشند. موضوع مذکور این نگرانی را در پی دارد 
که انگار بانــک مرکزی تصمیم یا امیدی بــه اصلاح نظام 
کارمزدی نــدارد و قرار نیســت مســئله پرداخــت کارمزد 

توسط دریافت کننده سرویس مطرح شود.
شــرط دیگــری کــه بــرای ادامــه فعالیــت شــرکت های 
پی اس پــی اعلام شــده، کســب حداقــل چهار درصــد از 
سهم بازار پرداخت در طول یک سال است؛ این در حالی 
اســت که از شــرکت های پی اس پی موجــود، تعــدادی از 

پی اس پی های پایین جدول کمتر از ســه درصد از بازار را به 
خود اختصاص داده اند و افزایش یک درصدی این رقم حتی 
برای شرکت های موجود در پایین جدول هم سخت است، 

چه برسد به شرکت هایی که هنوز مجوز نگرفته اند.
علاوه بر این ظاهراً شرطی وجود دارد مبنی بر اینکه شرکت 
پی اس پی بعد از ســه ســال نباید بیشــتر از 500 هزار پایانه 
فروش داشته باشد که قطعاً نشدنی است. به نظر من این 
بند به تشریح بیشتری نیاز دارد. نکته دیگری که بخشی از 
آن با حاکمیت شرکتی تضاد دارد، بررسی صورت های مالی و 
شرط تداوم مجوز است که به تشریح بیشتری احتیاج دارد. 
بسیار واضح اســت که با توجه به هزینه های زیرساختی و 
تأمین تجهیزات، اعم از کارت خوان و ســایر ابزارهای فنی و 
امنیتی، امکان اینکه یک شــرکت پس از سه سال به سود 
برسد، دور از ذهن بوده، چه بسا شرکت های فعلی هم شرایط 
مناســبی ندارند. باید دقت کرد که مدل کســب وکاری این 
صنعت بسیار وابسته به کارمزد است و تعیین آن بر عهده 
رکن دیگری کــه اتفاقاً خــود آن رکن رگولاتور اســت، بســیار 
ریسکی است و اینجا همین رگولاتور که 10 سال است میزان 
کارمزد را افزایش نــداده، حالا در مورد زیان دهی شــرکت ها 

هشدار می دهد؛ آن هم از جنس لغو مجوز.
خیلی مهم اســت که این واقعیت را بپذیریم کــه در نمودار 
چرخه رشد صنعت می توان صنعت پرداخت را با آنچه در 
دهه گذشته گذرانده، در حالتی دید که از نقطه بلوغ گذشته 
و نگرانــی افول و افتــادن در دره ســقوط برای آن وجــود دارد. 
برای گذر از این شرایط راهی به جز نوآوری نیست و با عنایت 
به نقش رگولاتور و شــاپرک در این ســال ها -که به شهادت 
خبرگان صنعت اگــر نگوییم در جهت مخالــف آن حرکت 
کرده انــد، ولــی خیلــی نقــش شــتاب دهنده ای در این مهم 
نداشته اند- بازنگری در قوانین و باز گذاشتن بیشتر دست 
این شــرکت ها در نوآوری الزامی به نظر می رسد. شاپرک از 
زمانی که از نقش رگولاتور به سازمانی ناظر و ضابط تبدیل 
شد، دیگر نمی تواند در این بازی نقش شتاب دهنده داشته 
باشد و ابلاغ مصوبه های رگباری و اخیراً وظایف حاکمیتی 
پشت هم نیز فرصتی برای این شرکت ها جهت نوآوری باقی 

نگذاشته است.
در نهایــت اینکه اخیراً پیشــنهادی را تقدیــم بانک مرکزی 
 CNP کرده ام ناظر بر اعطــای یک یا دو مجوز فقــط در حوزه
با این تعریف که شــرکت های پرداخت یار -که به گمان من 
در شــرایط خوبی از نظــر حمایت قانون نیســتند- اقدام به 
تشکیل کنسرسیوم کرده و با سرمایه معقولی که می تواند 
یک سوم تا نصف مجوز جدید باشد با طی مراحل قانونی این 

مجوز را فقط در حوزهCNP  دریافت کنند 

صنعت پرداخت کشور از نقطه بلوغ خود در چرخه رشد یک صنعت گذشته

 برای ماندگاری 

شروعی نو لازم است
صادق 

فرامرزی
کارشناس 

صنعت پرداخت

تنظیم گری
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بانک مرکــزی مردادماه ســال جــاری در 
بخشنامه ای »ضوابط اجرایی تأسیس، 
فعالیــت و نظــارت بــر شــرکت های 
ارائه دهنــده خدمــات پرداخــت« را بــه 
شبکه بانکی کشور ابلاغ کرد؛ بخشنامه ای که در آن نکاتی 
قابل تأمــل و توجــه وجــود دارد. اولین و به نظــرم مهم ترین 
انتقادی که به این سند می توان داشت، عدم ارائه تعریفی 
دقیق و جامع از موجودیت شرکت پرداخت پی اس پی است. 
ماهیت وجودی شــرکت های پی اس پی در چند سال اخیر 
بسیار متفاوت از سال های گذشته شده است؛ به این معنا 
که خدماتی که امروزه شرکت های پرداخت ارائه می دهند، 
ممکن است محدود به خدمات ســنتی پرداخت از طریق 
کارت بانکی مانند ارائه ترمینال کارت خوان یا درگاه پرداخت 
اینترنتی نباشد. حتی ممکن است یک شرکت پرداخت، 
خدمات پرداخت یا انتقال پول از طریق حساب بانکی ارائه 
دهد که ارتباط مســتقیمی با کارت بانکی نــدارد. منظور از 
تعریــف دقیــق و شــفاف، یعنی آنکه مشــخص شــود یک 
شرکت پی اس پی با مجوز پی اس پی گری، مجاز به ارائه چه 

خدمات پرداخت و مالی است؟
این تحــول، به خوبی در اســناد و دســتورالعمل های قوانین 
PSD2 در اتحادیــه اروپا قابل برداشــت اســت. موجودیت 
پی اس پــی در قوانین مــورد اشــاره بــه چنــد زیرمجموعه از 
جمله PISP و AISP تقسیم می شود و هر کدام از آنها دارای 
تعریف دقیق و قابل تفکیکی هستند. این امر از این منظر 
بسیار حائز اهمیت اســت که هم ادبیات نبودن بازیگران و 
ذی نفعان مختلف در نظــام پرداخت در رابطــه با تعاریف، 
به تفسیرها و برداشت های سلیقه ای از مقررات و الزامات 
تعیین شده توسط مقام قانون گذار منجر می شود. بنابراین 
ضروری اســت فهرســت خدمات بانکــی و پرداخــت قابل 
ارائه توسط یک شرکت پی اس پی در کشور، به صورت قابل 
تفکیک و شفاف، تعریف شده باشد. انتظار بر این بود که 
این نــوع تعریف از موجودیت شــرکت پرداخــت در همین 
ســند »ضوابط اجرایــی« ارائه شــود کــه این گونه نشــد. در 
همین خصوص و برای نمونــه نقاط ابهامی وجــود دارد که 
مثلاً یک شرکت پی اس پی با مجوزی که دریافت می کند و 
با آن مجوز تأسیس می شود، آیا قادر و مجاز است خدمات 
پرداخت ســازی کارت مانند انتقال وجــه کارت به کارت نیز 
ارائه دهد؟ خدمتی که در حال حاضر بسیاری از شرکت های 
پرداخت فعلی در کشــور آن را ارائه می دهند و البته به این 
مــورد محــدود نیســت، بلکه می تــوان بــه خدمــات متنوع 
دیگری مانند کیف پول آفلاین و اپلیکیشن هوشمند موبایلی 
که خدمات گوناگونــی دارد، اشــاره کرد. در واقع بخشــی از 

خدماتی کــه در حــال حاضــر شــرکت های پی اس پی در 
نظام پرداخت/بانکی کشور ارائه می دهند، لزوماً ارتباط 
مستقیمی با موضوع پذیرندگی شبکه پرداخت کارتی 
ندارد و این اثبات کننده تغییر ماهیت بخشی از خدمات 
این دسته از نهادهای مالی و پرداخت است. حتی ارائه 
خدمات مبتنی بر رابط برنامه نویسی کاربردی )API( نیز 

در سبد خدمات برخی از پی اس پی ها قرار گرفته است.
موضــوع دیگــر حائــز اهمیــت، تفکیــک پی اس پــی از 
موجودیــت بانــک )مؤسســه اعتبــاری( اســت. معمولاً 
در مــدل اســتاندارد بین المللی، موجودیت تســهیلگر 
پرداخــت یــا همــان پی اس پــی، موجودیت هایــی کامــلاً 
مستقل از بانک ها هستند. در حالی که در سند مقررات 
جدیــد، وابســتگی پی اس پــی بــه بانک بیشــتر شــده و 
این از نظر تضــاد منافع و موضــوع انحصارگری، ممکن 
است باعث ایجاد مشکلات و مســائل مختلفی شود؛ 
انحصاری جدید که ممکن است در اختیار بانک ها قرار 
گیرد، چراکه الزامــاً باید بانک یا مؤسســه اعتباری یکی 
از ســهام داران عمده شــرکت پی اس پی باشــد، در حالی 
که خدمات بانکی شامل ســپرده گذاری پول و مدیریت 
حســاب بانکی، خدماتــی کامــلاً جداگانه و مســتقل از 
خدمات تراکنش های خرید، پرداخت کارتی و مدیریت 

پذیرندگی هستند؟
اهمیــت موضــوع اســتقلال موجودیت بانک و شــرکت 
پرداخت، بیشــتر در بحث نحوه ســهام داری و مالکیت 
شــرکت پی اس پی مدنظر اســت. در عین حال که بانک 
وظایفی مانند نظارت و ممیزی در قبــال پی اس پی هایی 
را که با آنها همــکاری و فعالیت مشــترک دارد، عهده دار 
است، اما شرکت های پرداخت در نوع خدمات، مدیریت 
اجرایی و مــدل کســب وکاری، کاملاً مســتقل از بانک ها 
هســتند. همچنین در خصوص میزان کفایت ســرمایه 
شــرکت پرداخت، در نظر گرفتن مدل پلکانی بر اســاس 
دامنه های مختلف فعالیت شــرکت و بازه های درآمدی، 
احتمالاً راه را بــرای ورود بازیگران نــوآور و نوپا به این حوزه 
نیز بازتر می کرد که البته در سند مذکور یک مبلغ ثابت 
بــرای این امر لحاظ شــده اســت. شایســته بود در ســند 
مقررات جدید اشــارات دقیق و بیشــتری بــه موجودیت 
پرداخت یارها شود؛ با این هدف که سطوح خدمات قابل 
ارائه و مجاز برای پرداخت یارها باید از خدمات پی اس پی 
در سطح مقررات، تفکیک و جدا شوند. مثلاً در مدل ویزا 
و مسترکارت، خدمات پرداخت بیش از یک سقف ماهانه 
مبلغی در پذیرنده ها، دیگر قابل ارائه توسط پرداخت یارها 

نیست و باید توسط شرکت پی اس پی ارائه شود 

نگاهی به ضوابط اجرایی تأسیس شرکت های ارائه دهنده خدمات پرداخت 

فقدان تعریفی جامع 
از پی اس پی ها

پویا پوراعظم
رئیس اداره 

ریسک و تطبیق 
بانکداری 

دیجیتال بانک 
خاورمیانه

ضروری است 
فهرست خدمات 
بانکی و پرداخت 
قابل ارائه توسط 
یک شرکت 
پی اس پی در کشور، 
به صورت قابل 
تفکیک و شفاف، 
تعریف شده باشد. 
انتظار بر این بود که 
این نوع تعریف از 
موجودیت شرکت 
پرداخت در همین 
سند »ضوابط 
اجرایی« ارائه شود 
که این گونه نشد
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شوالیه
سفیدکریپتو

 SBF با  بیشتر  که  30ساله  فرید  بنکمن  سم 
)حروف اول نامش( شناخته می شود، نابغه ای 
در معامله گری است که بلندپروازی هایش هیچ 
محدودیتی نمی شناسند. SBF که فارغ التحصیل 
رشته فیزیک از دانشگاه MIT است، پیش از 
ریسرچ«،  »آلامدا  خودش،  شرکت  راه اندازی 
شرکت  در  را  معامله گری اش  مهارت های 
 Jane Street Capital معروف معاملات کمّی 
بهبود بخشید. در سال 2019 صرافی کریپتوی 
اف تی ایکس را بنیان گذاری کرد که برخی آن 
ابزارهای مشتقه ای  را بهترین پلتفرم 
شده  ساخته  تاکنون  که  می دانند 
است. این کارآفرین میلیاردر اکنون 
هویتی جدید دارد؛ شوالیه سفید کریپتو 
که دست به کار شده تا برخی استارتاپ های 
در حال تقلا در بحبوحه »زمستان کریپتو« را 
نجات دهد؛ زمستانی که در آن قیمت بیت کوین و 
سایر دارایی های کریپتویی به شدت سقوط کرده 
است. فورچون با او به گفت وگو نشسته است. 
متن این گفت وگو را می توانید در ادامه بخوانید. 
علاوه بر این، در صفحات پیش  رو مطالبی درباره 
فعالیت شرکت های BNPL، ظهور وب3  و... 

می خوانید.
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به سم بنکمن فرید نمی خورد که قدرتمندترین فرد حوزه کریپتو باشد. بنکمن فرید 30ساله با چهره دوستانه و کمی شلخته و 
موهای فر نامرتبش که بیشتر با SBF )حروف اول نامش( شناخته می شود، به بازی League of Legends، اسپینرها و نمادهای 
دیگر فرهنگ نرد علاقه دارد. اما پشت این ظاهر ساده نابغه ای در معامله گری پنهان شده که بلندپروازی هایش هیچ محدودیتی 
نمی شناسند. SBF که فارغ التحصیل رشته فیزیک از دانشگاه MIT است، پیش از راه اندازی شرکت خودش، »آلامدا ریسرچ«، 
مهارت های معامله گری اش را در شرکت معروف معاملات کمیّ Jane Street Capital بهبود بخشید. در سال 201۹ صرافی کریپتوی اف تی ایکس 
1   این کارآفرین میلیاردر )که ثروتش  را بنیان گذاری کرد که برخی آن را بهترین پلتفرم ابزارهای مشتقه ای می دانند که تاکنون ساخته شده است.  
حدود 11.5 میلیارد دلار ارزش گذاری می شود( اکنون هویتی جدید دارد؛ شوالیه سفید کریپتو که دست به کار شده تا برخی استارتاپ های در حال 
تقلا در بحبوحه »زمستان کریپتو« را نجات دهد؛ زمستانی که در آن قیمت بیت کوین و سایر دارایی های کریپتویی به شدت سقوط کرده است. در 
سفر اخیر به نیویورک با او به گفت وگو نشستیم تا درباره سرمایه گذاری هایش، آینده کریپتو و هدف نهایی مورد نظرش برای اف تی ایکس حرف بزنیم.

 سم بنکمن فرید از سقوط بازار کریپتو برای به رخ کشیدن قدرت مالی
 و گسترش نفوذش در این صنعت استفاده کرده است

نیمه پر لیوان

GLOBAL 500:  THE WORLD’S LARGEST CORPOR ATIONS 

THE NEXT WARREN BUFFETT?
The 30-year-old billionaire Sam Bankman-Fried is betting big on crypto in a moment of crisis.  

He could build an empire like the Oracle of Omaha—or crash and burn.

FORTUNE .COMA U G U S T/ S E P T E M B E R  2 0 2 2
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 زمستان آمده است

ســم، افراد زیادی در صنعت، زمســتان کنونــی کریپتو را 
پیش بینی کرده بودند، شما هم پیش بینی می کردید؟ و 
اگر این طور است، تصور می کردید به این وخامت باشد؟

 بلــه و خیــر. حــدس نمــی زدم تــا ایــن حــد وخیــم 
باشد 2 ، اما اگر به من گفته بودید، نزدک از نقطه اوجش 
40 درصد سقوط می کند، من هم حدس می زدم. احتمالاً 
فقط یک ســوم این تحرکات )بازار( مختــص کریپتو بود و 

   3 دوسوم دیگر به اتفاقات کلان مربوط می شد.

سقوط های قبلی بازار کریپتو در سال های 2014 و 2018 با 
برگشت قدرتمندتر از گذشته این صنعت همراه شد؛ این 

بار نیز همین طور می شود؟
فکر می کنم بدترین شــرایط را پشــت سر گذاشــته ایم و 
دیگر شــاهد اتفاقات بدتری نخواهیم بود؛ البته هنوز به 
انتهای روند نزولی نرسیده ایم، اما خیلی بد نخواهد بود. 
فکر می کنم غربالگری مفیدی بود؛ از این جهت که افراد 
مجبــور شــدند در ارزش گــذاری دارایی ها بازنگــری کنند 
و توهمــات را کنــار بگذارنــد و متوجه شــوند که صنعتی 

قدرتمندتر می سازیم.
البته همه ایــن حرف هــا بر مبنــای این فرضیه اســت که 
وضعیت کلــی اقتصــاد کلان بدتر نشــود. اگر نــزدک 25 
درصد دیگر ســقوط کنــد و اگر نــرخ بهره واقعــاً به هفت 
درصد برســد و اگر به مدت دو ســال و نیم رکــود را تجربه 
کنیم، آن وقت شاید قیمت بیت کوین به 15 یا 10 هزار دلار 
برسد. بعد ممکن است دور جدیدی از خون و خونریزی 

را شاهد باشیم.

  طمع خوب است؟

SBF که به  خاطر رفتارهای معامله گری اش لقب »شاهزاده 
ریسک« را یدک می کشــد، در دوره نزولی نشــان داد که 
شایسته این عنوان است. در شمار زیادی از شرکت های 
به مشــکل خورده ســرمایه گذاری کرد و الگویی بــرای این 
شــعار وارن بافــت بــود کــه »وقتــی دیگــران می ترســند، 
طمع کار باشید«. SBF که تقریباً شبیه یک بانک مرکزی 
4    مانند پلتفرم  تک نفره عمل کــرده، از نقش آفرینانــی
وام دهی در حال تقلای بلاکفای )با پرداخت 400 میلیون 
دلار تسهیلات اعتباری( و کارگزاری دارایی های کریپتویی 
Voyager Digital )بــا حــدود 500 میلیــون دلار وام( 
پشتیبانی کرده که اکنون فرایندهای ورشکستگی فصل 
یازدهم را طی می کند. همزمان حدود ۷.6 درصد ســهام 
اپلیکیشن معامله گری رابین هود را خریده و یک شرکت 
 SBF بازی سازی کریپتو را نیز اکتســاب کرده است. نفوذ
باعث شده با جی پی مورگان و ثروتمندان دیگری مقایسه 
شود که در دوره های تلاطم مالی قبلی آمریکا دارایی های 

مختلف را قاپیدند.

 خیلــی خــوب ایــن دوران نزولی را پشــت ســر
5    )بر اساس شاخص میلیاردرهای بلومبرگ،   گذاشتید
در سال 2022 ثروت خالص بنکمن فرید 4.7 میلیارد دلار 
کاهش یافته است( و از آن برای خرید سهام چند شرکت 

دیگر استفاده کردید. استراتژی تان چیست؟
به چند مســئله توجــه کردیــم؛ اول اینکــه آیا راهــی برای 

پشــتیبانی از دارایی هــای مشــتریان داریــم؟ مســئله دوم 
جلوگیری از شــیوع اتفاقات ناگوار بــود. می دانید اینکه اگر 
جایی نابود شود، می تواند باعث نابودی جاهای دیگری هم 
بشود. آیا شاهد واکنش زنجیره ای خواهیم بود؟ مسئله سوم 
که اهمیت کمتری از دو مسئله قبلی داشت، این بود که آیا 
معامله خوبی پیش  روی ماست؟ یا به بیان دقیق تر آیا معامله 
پیش روی ما بد نیســت؟ به دنبال اکتســاب های فوق العاده 
نبودیم. به دنبال معاملاتی بودیم که تا حدی منطقی و حتی 

شاید کمی بد بودند، اما افتضاح نبودند.

یکی از قدیمی های حوزه کریپتو به من گفت در پایان این دوره 
شما شبیه وارن بافت خواهید بود؛ دارایی های زیادی خواهید 
داشت و همه مدیون تان خواهند بود. فکر می کنید این حرف 

اغراق آمیز است؟
امیدوارم اغراق آمیز نباشد، هرچند شاید باشد. می خواهم 
در موضعی باشــم که وقتی با افراد همکاری می کنیم، کمی 
بخشنده تر از حالت منطقی باشیم. صادقانه بگویم، مسئله 
مهم تر اعتماد است؛ اینکه وقتی معامله ای انجام می دهم، 
نگران نباشم که طرف دیگر تلاش خواهد کرد به 20 روشی که 
پیش بینی نکرده ام، سرم کلاه بگذارد. چون اگر این طور باشد، 

اساساً انجام معامله غیرممکن می شود.
می خواهم اســتانداردی را برقرار کنم؛ اینکه در واقع بگوییم 
»نمی خواهیم ســر شــما کلاه بگذاریــم، می خواهیم تلاش 
کنیم منطقی باشیم، تلاش کنیم هر جا می توانیم بخشنده 
باشیم. بیایید منطقی همکاری کنیم و به مسائل از دیدگاه 
منفعــت جفت مــان نــگاه کنیــم و بعــد می توانیم منافــع را 
تقسیم کنیم«. بی اعتمادی هزینه بزرگی برای معامله است 
و در ابتدای شروع کسب وکار این مسئله را دست کم گرفته 

بودم.

اف تی ایکس به فراهم کردن امکان انجام معاملات ابزارهای 
6     اما حتی اگر برند  مشتقه برای کاربران شناخته می شود، 
اف تی ایکس را همه جا ببینیم، ابزارهای مشتقه محصولاتی 
هستند که افراد کمی آن را درک می کنند، چه برسد به اینکه 

معامله کنند.
هدف فعالیت های برندسازی ما   7    جذب مستقیم مشتری 
نیست. همان طور که گفتید، بیشتر افراد ابزارهای مشتقه 
کریپتو را معامله نمی کنند و ما نیز آنهــا را در ایالات متحده 
ارائه نمی دهیم. هدف بیشــتر برندســازی شــرکتی است تا 

جذب مشتری.
اما فکر می کنم منظور اصلی شما درست است؛ در نهایت 
باید موارد اســتفاده ای داشته باشــیم که مستقیماً زندگی 
افراد را بهبود بخشد. ای کاش صنعت خیلی بیشتر این کار 

را انجام می داد.
پس می گویید کاربردی نبودن کریپتو مشکل اف تی ایکس 

هم هست؟
بله و راستش را بخواهید، تلاش کرده ایم افرادی را پیدا کنیم 
که اپلیکیشــن های کاربردی تری برای کریپتو بســازند. فکر 
نمی کنم مدیریت شــبکه اجتماعی بلاکچینــی هم خوانی 
زیادی با اف تی ایکس داشــته باشــد، اما بســیار خوشــحال 
می شویم اگر بتوانیم در این زمینه کمک فناورانه ارائه دهیم. 
علاقه مندم فردی چنین شبکه ای را بسازد و عملکردی عالی 

داشته باشد.

1    اف تی ایکس 

در ماه ژانویه پیش 
از شروع بدترین 

دوره زمستان کریپتو 
با ارزش گذاری 32 

میلیارد دلاری 400 
میلیون دلار سرمایه 

جذب کرد. به  نظر 
می رسد عملیات های 
معاملاتی این صرافی 

در وضعیت خوبی 
هستند؛ اف تی ایکس 
می گوید در نیمه اول 
سال 2022 حجم کل 
معاملات 76 میلیارد 

دلار بوده، در حالی 
 که در دوره مشابه 

سال 2021 این رقم 64 
میلیارد دلار بود.

2    در مجموع 

ارزش بازار همه 
کریپتوکارنسی ها از 

اوج بازار در نوامبر 
2021 تاکنون حدود 

دو تریلیون دلار 
کمتر شده است. در 

نتیجه استارتاپ های 
بی شماری تعطیل 
شده اند یا بخش 

زیادی از ارزش شان را از 
دست داده اند.

3   نیروهایی مانند 

تورم فزاینده و جنگ 
اوکراین ضربه بزرگی به 
قیمت انواع دارایی ها 
زده اند و کریپتو از این 
روند مستثنی نبوده 

است. هرچند حامیان 
بیت کوین خیلی وقت 

است که استدلال 
می کنند بیت کوین در 

دوران بحران دارایی 
امنی خواهد بود، 

اما رکود کنونی این 
استدلال را نقض کرده 

است.

4  برای کسب 

اطلاعات بیشتر در 
مورد معاملات اخیر 

SBF بخش »فهرست 
خرید سم« را ببینید.

5 بر اساس شاخص 

میلیاردرهای بلومبرگ، 
در سال 2022 ثروت 
خالص بنکمن فرید 

4.7 میلیارد دلار 
کاهش یافته است.
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مدیر محصول باتجربه ای به نام »لولو یانگ«، مدیر مهندســی ای به نام »پل کانولی« و فروشنده جواهرات 24ساله ای به نام 
»نیک مولنار« به مدت سه روز در هفته در طول ماه آوریل 2014 در اتاق کنفرانس ساده و بدون پنجره ای در ملبورن دور هم جمع 
می شدند تا درباره قابلیت ها و کارکردهای محصولی مالی بحث کنند که فقط در ذهن مولنار وجود داشت. هدف جلب همزمان 
دو گروه ذی نفع بود؛ خرده فروشان آنلاین که همیشه میل زیادی به تبدیل بازدیدکنندگان مجازی به خریداران واقعی داشتند 
و مصرف کنندگان که برخی از آنها کارت اعتباری نداشتند، اما مولنار فکر می کرد ممکن است به دنبال راهی باشند که ابتدا کالاهایشان را بخرند 

و بعد در گذر زمان هزینه را پرداخت کنند.

محمد رهبان
مترجم

ً جدیدی تبدیل کرده اند؛ عدم  کلارنا، افیرم و افترپی پرداخت آسان در چهار قسط را به دنیای اعتباری کاملا
قطعیت اقتصادی و سخت گیری های رگولاتوری دوران خوش این شرکت ها را خراب می کنند

چه مشکلی ممکن 
است پیش بیاید؟
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اوایل امســال که شــرکت های فناوری هنوز حس می کردند قدرت بی نهایت دارند، فکر ســاختن اینترنتی جدیــد آینده  پژوهان و 
سرمایه گذاران خطرپذیر را شیفته خود کرده بود. نام این اینترنت جدید را وب 3 گذاشتند. وب 3 قرار بود وعده اینترنت غیرمتمرکز 

دهه 1۹۹0 را محقق کند که در آن خبری از دژبان و پلتفرم های تریلیون دلاری نباشد. 
رمزارزها نقش مهمی در رؤیای دســتیابی بــه وب 3 داشــتند. رمزارزها می توانســتند کنتــرل را از شــرکت های غول پیکر بگیرند؛ 
شرکت هایی مانند پلتفرم متا )با نشان تجاری FB(، آلفابت )GOOGLE(، سایت آمازون )AMZN( و اپل )AAPL(. رمزارزها می توانستند فعالیت های 
اینترنتی را به بلاکچین ها منتقل کنند و همه چیز، از پرداخت ها و خریدوفروش  ها گرفته تا بازی های ویدئویی، شبکه های اجتماعی و حتی خریدوفروش 

ملک را انجام دهند. رمزارزها حتی می توانند اقتصاد را به دست کاربران بسپارند و به آنها انگیزه های مالی برای رهبری و حفاظت از شبکه بدهند. 

میلیاردها دلار خرج ساختن نسخه جدیدی از اینترنت شده که قرار است دموکراتیک و غیرمتمرکز باشد 
اکنون برای همه ثابت شده که این تحول پیچیده تر از چیزی است که در ابتدا به نظر می رسید

 ما هنوز 
منتظر  وب 3 هستیم

فاطمه اکیما
مترجم
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شکل گیری OAuth به نوامبر 2006 برمی گردد؛ 
زمانی که »بیلن کوک«، یکی از توسعه دهندگان 
توییتر در حال کار روی اجرای OpenID توییتر 
 OpenID بود. او به دنبال راهی بود تا به وسیله
و API توییتر بتواند احراز هویت یک کاربر را به 
برنامه های جانبی توییتر تفویض کند، اما پس 
از بررســی عملکرد OpenID موجود مشخص 
شــد که هیچ اســتاندارد بازی برای تفویض 
دسترسی API وجود ندارد. سرانجام گروهی از 
برنامه نویسان پروتکلی باز در خصوص تفویض 
دسترسی نوشتند و در سال 2007 پیش نویس 
نهایی آن را منتشر کردند که در نهایت، در 
سال 2010 پروتکل OAuth 1.0 به عنوان 
 RFC 5849 یک استاندارد رسمی با کد
منتشر شد و تمام برنامه های کاربردی 
سوم شــخص توییتر ملزم به استفاده از 
آن شدند. دو ســال پس از آن نیز در اکتبر 2012 
چهارچوب OAuth 2.0  با در نظر گرفتن الزامات 
توســعه پذیری تحت عنوان RFC 6749  منتشر 
شد. توجه داشته باشــید که OAuth برای این 
طراحی نشده که بگوید چه کسی به سایت وارد 
شده، بلکه این اســتاندارد قرار است مجوزی 
برای دسترسی برنامه ها به داده ها و اطلاعاتی 

مشخص ایجاد کند.



وارد دنیایی شــده ایم که 

آمریکن بنکر
در آن بســیاری از امــور، 
شــده اند.  نامرئــی 
بانکــداری دیجیتــال هم 
بیــش از هــر زمانــی بــه 
ســمت نامرئی شــدن حرکت می کند؛ چراکــه عمده 
فعالیت هــای بانکــداری دیجیتالــی به کمــک هوش 
مصنوعی و سایر فناوری های مدرن و امروزی، طوری 
در فعالیت هــای روزمــره تعبیــه شــده کــه به نــدرت 
می توانیــم آن را ببینیــم. فناوری هــای نوظهــور کاری 
کرده انــد کــه دنیــای دیجیتــال وارد همــه ابعــاد 
فعالیت های روزمره مان شده  است. به همین خاطر 
اســت که دیگر نمی توانیم آن را ببینیم، در حالی  که 
حضــور همه جایــی دارد. در واقــع می تــوان گفت به 
لطف همه این فناوری های جدید و نوظهور، به سمت 
بانکــداری نامرئــی حرکــت می کنیم و حــالا وقت آن 
رسیده که به نامرئی ها برسیم. نیازی نیست به این 
شــکل از بانکداری جدید کوچک ترین فکری کنید، 
همیــن  کــه بــا یــک ضربــه انگشــت روی گوشــی 
موبایل تــان، کارهــای بانکــی و پرداختــی را انجــام 
می دهید، به این معناســت که بانکــداری نامرئی به 
شکلی نامحسوس وارد زندگی تان شده و توجهی را 
هم به خــودش جلــب نمی کنــد. یــا مثــلاً، همین که 
هنــگام خریــد از وام بهــره می گیریــد، بــدون اینکــه 
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#فناوری

دست یافتن بــــــــــــــــــــــــــه نامرئی ها

دانستنی هایی درباره 
فناوری بانکداری

مجله بنکینگ تکنولــوژی که 

بنکینگ 
 تکنولوژی

عمدتاً به مباحــث مربوط به 
فناوری بانکــداری می پردازد، 
در  اخیــر  تابســتان  در 
اســتراحت بــه ســر می بــرد و 
اکنون پــس از یــک وقفه نســبتاً طولانــی، دوباره بــه میدان 
بازگشته  است. بخشی از این مجله به جدیدترین مسائل 
بانکداری در بریتانیا پرداخته  است. برای مثال اقداماتی که 
در نظام بانکداری بریتانیا در زمینه اعتباردهی صورت گرفته، 
از جمله مواردی است که این مجله به آنها پرداخته و مطرح 
کرده  است. یکی دیگر از مباحثی که در این شماره از مجله 
بنکینگ تکنولوژی مطرح شــده، اثرات همه گیــری کرونا بر 
کســب وکارهای بانکی اســت. برای مثال اثــرات دومینویی 
بیماری کرونا روی نظام پولی و بانکی مورد بررسی قرار گرفته  
است. از جمله اثرات کرونا این بود که مشــتریان را بیش از 
پیش با فین تک آشنا کرد و به نوعی آنها را وادار ساخت قدم 

به دنیای مدرن و فناورانه بگذارند. 
بهره گیــری از فنــاوری در زمینــه دریافت خدمــات بانکی از 
جمله وام یا انجام امور بانکی، به نوعی فرصت زندگی دوباره 
را به انســان ها داده  اســت. در حالی  کــه به دلیل همه گیری 
کرونا کسی نمی توانست مراجعه حضوری به اماکنی نظیر 
بانک ها داشــته باشــد، فنــاوری نقش منجــی را ایفــا کرد و 
به مشــتریان اجازه داد ضمن حفظ جان خــود، از خدمات 
بانکی مورد نیازشان بهره مند شــوند. در واقع بهره گیری از 
فناوری به نوعی تلاش برای بقا و حفظ جان بود، اما این تنها 
موضوعی نیست که این مجله در جدیدترین شما خود به 
آن پرداخته  است. بانکداری در آلمان و احتمال ورشکستگی 
بانک ها در این کشور از جمله مسائلی است که درباره آنها 
مقالات تحلیلی زیادی وجود دارد. سرمایه گذاری در رمزارزها 
و بهره گیری از آن در زندگی روزمره از دیگر مسائلی است که 
این مجله به طور مفصل به آن پرداخته  است. روی هم رفته 
می توان گفت این نشریه پس از وقفه ای طولانی، با دستی پر 
از مقالات حوزه فناوری و بانکداری به میدان بازگشته  است.
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مراجعه ای بــه بانک کــرده باشــید، یعنــی بانکداری 
نامرئی به بخشی از زندگی تان تبدیل شده  است. 

پیش بینی هــای مجلــه آمریکن بنکر نشــان می دهد 
که ظرف پنج ســال آینده شــاهد حضور پشــت پرده 
بانکداری نامرئــی در همه فعالیت هــای روزمره خود 
خواهیــم بــود. در واقــع نامرئی شــدن امــور بانکــی، 
به نوعــی بخشــی از نیــاز مشــتریان بــوده کــه اکنون 
محقق شده  است. البته ناگفته نماند که تغییرات و 
حرکت به سمت بانکداری نامرئی، فرایندی تدریجی 
اســت و یک شــبه رخ نمی دهد، اما اکنــون می بینیم 
کــه بذرهــای بانکــداری نامرئــی همه جــا و در همــه 
کســب وکارها و عرصه هــای مختلف زندگی کاشــته 
شده و به زودی شاهد رویش جوانه های آن خواهیم 
بود. اینترنت اشــیا بخــش مهمی از این ماجراســت 
که به گسترش و توســعه بانکداری نامرئی در دنیای 
امروز کمک کرده  اســت. افق هــای جالب توجهی در 
زمینه بانکداری نامرئی پیش رویمان است و به زودی 
شــاهد شــکل های جدیدتــری از بانکــداری نامرئــی 
نیــز خواهیــم بــود، بــرای مثــال بانکــداری صوتی که 
به لطــف فناوری های مــدرن محقق خواهد شــد. در 
واقع خدمات بانکداری، مدرن می شــوند تا با دنیای 
مدرن همگام باشــند. این همان مسئله ای است که 
مجله آمریکن بنکر در جدیدترین شماره خود به طور 

مفصل به آن پرداخته است.
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#مشتری

دست یافتن بــــــــــــــــــــــــــه نامرئی ها

توجه به ارزش مشتری
بــرای  جدیــد  دنیــای 

ام آی تی
امــروزی  کســب وکارهای 
را  جدیــدی  چهارچــوب 
تعریــف کــرده کــه در آن 
خلاقیت و نوآوری حرف اول 
را می زند. اکنون برای دســت یافتن به نوآوری باید به سراغ 
مشــتری و ارزش هایــش برویــد. هــدف غایــی بــرای همــه 
کسب وکارها دست یافتن به رشد اســت و رشد در شرایط 
امروزی از محل نوآوری حاصل می شود. آن دسته از اهالی 
کســب وکار که یاد می گیرند مشتری را با کســب وکار خود 
درگیر کنند و از قابلیت ها، ظرفیت ها و ارزش های او در کار 
خود بهــره بگیرنــد، بــه احتمــال زیــاد موفقیت بیشــتری 
خواهند داشت و در نهایت عملکرد مالی بهتری را به ثبت 
خواهند رساند. اصلی ترین دغدغه مدیران در دنیای مدرن، 
ایجاد راهی برای تعامل با مشتری و به کارگیری ارزش های او 
در کار است. تعهد داشتن نسبت به مشــتری و اقدامات 
انگیزشی برای انگیزه بخشیدن به مشــتری جزء اقداماتی 
اســت که به مدیران امروزی قدرت می دهد. در واقع قدرت 
در دســتان مشــتری اســت و با در اختیار گرفتن مشــتری 
می توانید صاحب قدرت شوید.  دنیای مدرن به سرعت در 
مســیر تحول گام برمی دارد و مهم ترین عامل بــرای ایجاد 
تحول، فعالیت های نوآورانه است. این همان چیزی است 
کــه مجلــه ام آی تــی بــه آن پرداخته و نشــان می دهــد که با 
شناخت و دسترسی به ارزش های مشتری می توان نوآوری 
را در کار ایجاد کرد. ایجاد رابطه مؤثر با مشتری می تواند به 
مثابه سوختی باشد که موتور نوآوری را در شرکت ها به کار 
می اندازد. از نگاه مدیریتی، مهم ترین ویژگی مدیران امروزی 
باید ایجاد رابطه ای ارزشمند با مشتری باشد، یعنی شکلی 
از رابطه که بتواند ارزش های مشــتری را بــرای مدیر نمایان 
سازد و او در نهایت با اقدامات خلاقانه و نوآورانه این ارزش ها 
را در کسب وکار خود پیاده سازی کند. شاید قرار گرفتن در 
چهارچوب مدرن دنیای نو کمی برای مدیران سنتی دشوار 
باشد، اما این تحولی است که مدیران در صورت تمایل به 
ایجاد رشد در کســب وکار خود، باید در خودشان به وجود 

بیاورند.

103
 مهر 1401

سال ششم
شماره شصت و دوم

دکه



چرا مهم اســت: کتاب »غیرنقدی« در حقیقت 
نخستین و تنها کتابی اســت که به صورت دقیق 
بــه بررســی ســازوکار و طراحــی انقــلاب ارزهــای 
دیجیتالــی در چیــن می پــردازد. تهدیــد ســلطه 
دلار آمریــکا باعــث شــده بســیاری از کشــورها 
در زمینه تنوع بخشــی به نظــام ارزی خــود اقدام 
کنند و تجربــه بانک مرکــزی چین در ایــن زمینه 
می تواند برای سایر کشورهای فعال در این زمینه، 

اثربخش باشد. 
چیــن کــه مدت هاســت تــلاش دارد ارز رایج خود 
یعنــی یــوان را به عنوان یکــی از ارزهــای اصلی در 
جهان مطرح کند، یکی از مهم ترین روش هایش 
بــرای رهایــی از ســلطه دلار و رواج دادن ارز خــود، 
بهره گیــری از نظــام ارز دیجیتالی بوده  اســت. در 
واقع از این طریق چین در حال بهبود نقش خود 

در نظام ارزی جهان است. 
چیــن به عنــوان دومیــن اقتصــاد بــزرگ جهــان، 

سعی دارد ماهیت و نقش پول را در جهان تغییر 
دهد و ایــن کار را با ارزهــای دیجیتالی آغــاز کرده 
 است که می تواند نقش چین در اقتصاد فناوری 
را در جهــان تغییــر دهــد و آن را بــه رهبــر جهــان 
در ایــن زمینه بــدل کنــد. این کتــاب بــه خواننده 
کمــک می کنــد درک بهتــری از آینــده و دنیــای 
بدون پول نقد بــه دســت آورد و توضیح می دهد 
کــه پرداخت هــای برون مــرزی بــرای شــرکت ها از 
طریق انقلاب ارز دیجیتالی چین کاملاً تســهیل 
می شود. در این کتاب شیوه آسان شدن مبادلات 
و پرداخت ها توضیح داده شده  است. همچنین 
در ایــن کتاب گفته می شــود که کشــورهای دیگر 
از جمله کشورهای عضو اتحادیه اروپا، بریتانیا، 
ژاپن و هنــد در حال توســعه نظــام ارز دیجیتالی 
خود هستند. در نهایت نشــان داده می شود که 
نظام ارز دیجیتالی چطور می تواند روابط پولی را 

در جهان متحول کند  

عنوان اصلی
Cashless

china’s digital currency revolution 
نویسنده

ریچارد تورین
انتشارات

   آتوریتی پابلیشینگ
سال انتشار

  8 آوریل 2021

غیرنقدی 
انقلابی در ارزهای دیجیتالی چین

چرا مهــم اســت: فــدرال رزرو یا همــان بانــک مرکزی 
آمریکا نقشی کلیدی در سیاســت های پولی جهان 
دارد. در واقــع می تــوان گفــت سیاســت پولــی قــرن 
بیســت ویکم بــا تصمیم هــا و سیاســت های پولــی 
فدرال رزرو تعیین می شود. رؤسای فدرال رزرو هر کدام 
شــخصیت های اقتصادی برجســته ای هستند که 
می توانند از تجربیات خود بگویند. بن برنانکه یکی 
از رؤســای قدیمی فدرال رزرو اســت که اکنون دست 
به قلم شــده و دربــاره سیاســت پولی دنیای مــدرن و 
اثرگذاری فدرال رزرو بر آن نوشته  است. اقتصاد آمریکا 
بزرگ ترین و مهم ترین اقتصاد جهان اســت و حفظ 
آن اهمیتی ویژه برای اقتصاد جهانی دارد. به همین 
خاطر اســت که وظیفه فدرال رزرو سنگین تر از سایر 
بانک های مرکزی در جهان به نظر می آیــد. در دوران 
همه گیری کرونا یکی از ترس های بزرگ جهانی این بود 
که فدرال رزرو با سیاست های غلط، اقتصاد آمریکا را 
در مسیر رکود و بحران قرار دهد، اما این بانک توانست 
با سیاســت های پولی خود، دوران همه گیری کرونا را 

پشت ســر بگذارد.  اکنون جروم پاول، رئیس جدید 
فدرال رزرو اســت که ســعی دارد با تصمیمــات خود، 
آمریکا را از بحران تورم نجات دهد و در عین حال رشد 
اقتصادی آمریکا را حفظ کند. اما فدرال رزرو اصولاً در 
شرایط بحرانی چه استراتژی هایی در پیش می گیرد؟ 
این بانک مرکزی چه اهرم های فشاری در اختیار دارد 
و چطور می توانــد از طریق آنها، سیاســت های پولی 
جهان را تعیین کند؟ همه اینها جزء مباحثی اســت 
که برنانکه در کتاب خود تلاش کرده به آنها بپردازد.  
او که به عنوان یکی از مطرح ترین اقتصاددانان جهان 
شناخته می شود و ســابقه فعالیت به عنوان رئیس 
فــدرال رزرو را دارد، ســعی کــرده بــا بررســی اقدامــات 
فدرال رزرو، آینده سیاســت های پولی جهان را برآورد 
کند. او نگاهی تاریخی به فدرال رزرو انداخته و تمامی 
۷0 سال گذشــته را مرور کرده  اســت. از ماجرای تورم 
گرفته تا ظهــور رمزارزها، از جمله مســائل اثرگذار در 
سیاست های پولی جهانی هستند که برنانکه به همه 

آنها پرداخته  است    

عنوان اصلی
 21th century monetary policy: The federal

reserve from great inflation to covid-19
نویسنده

بن اس.برنانکه
انتشارات

   دبلیو دبلیو نورتون اند کمپانی
سال انتشار
  17 می 2022

سیاست پولی قرن بیست ویکم فدرال رزرو 
از تورم بزرگ تا کووید 19
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فانوس

اپلیکیشــن مدیریت مالی شــخصی فانوس 
متعلق به شرکت تجارت الکترونیکی ارتباط 
فرداســت کــه از مهرمــاه 139۷ شــروع بــه 
فعالیت کــرد. فانوس به صــورت اتوماتیک و 
رایــگان هزینه هــا و درآمــد کاربــران را ثبــت و 
امکان دســته بندی و مدیریت آنها را به صورت هوشــمندانه فراهم 
می کند و البته به کاربران گزارش های جالب و کاربردی نیز می دهد؛ 
مثلاً اینکه فرد در ماه گذشــته چقدر پول بنزین داده یا چقدر خرج 

کافه رفتن کرده است. 
امــا بخش جالبــی که مدیریــت مالــی فانــوس در اختیــار کاربرانش 
می گذارد، بودجه بندی است؛ یعنی اگر کاربران بخواهند، می توانند 
در فانــوس بــرای هزینه های خود ســقف بودجــه تعریف کننــد تا با 
نزدیک شدن به این ســقف، هشــدار اتمام بودجه برایشــان ارسال 
شــود و به راحتــی هزینه هایشــان را مدیریــت کننــد. همچنیــن 
اپلیکیشن فانوس هزینه های شما را با سایر کاربران فانوس مقایسه 
می کند و به شما این امکان را می دهد تا ببینید چقدر بیشتر یا کمتر 

از سایرین، هزینه یا پس انداز کرده اید. 
در حــال حاضــر اپلیکیشــن مدیریــت مالی شــخصی فانــوس روی 
نسخه  اندروید، بیش از یک میلیون نصب در پلی استور و کافه بازار 
دارد و طبق گفته مدیران این مجموعه، به زودی قرار اســت نســخه  

آی اواس آن نیز وارد بازار شود. 
کار تیــم فانوس، ارائــه محصولات و خدمــات نوآورانه بــا به  کارگیری 
روندهــا و فناوری هــای جدیــد در حــوزه فین تــک و مدیریــت مالــی 

شخصی است.

پارمیس همراه

نرم افــزار پارمیــس همــراه، محصــول رایگان 
شرکت فناوری اطلاعات پارمیس است که در 
راســتای رســالت اجتماعی پارمیــس، یعنی 
کمک به بهبــود اقتصــاد کشــور و همچنین 
افزایش آگاهی اقتصادی کشــور تولید شده 
اســت. با توجه بــه قابلیت هــا و وفــاداری این اپلیکیشــن بــه اصول 
حســابداری، کاربــران می تواننــد از ایــن اپلیکیشــن مالــی به عنوان 
نرم افزار حســابداری استارتاپ ها و کســب وکارهای خانگی کوچک 
نیز اســتفاده کنند. کاربران در این اپلیکیشن در اندروید و آی اواس 
علاوه بر دسترســی به رابط کاربــری گرافیکی زیبا و کاربرپســند، به 
امکانات متنوعی دسترسی دارند که به بخش کوچکی از آنها اشاره 

می کنیم. 
در بخش تراکنش هــا، با قابلیت ثبــت خودکار پیامک هــای بانکی، 
کلیه تراکنش هــای کاربران ثبــت و در انتهــای ماه یا دوره هــای مالی 
مورد نظر، گزارش های کاملــی را در اختیار او قــرار می دهد، علاوه  بر 
 این، کاربــر با تعریف انواع صنــدوق، بانک، درآمــد و هزینه، جریان 
نقدینگــی را در خانــه یا کســب  وکار خانگی خود مدیریــت می کند. 
یکی دیگــر از قابلیت های ویــژه این اپلیکیشــن، امــکان اختصاص 

بودجه برای شخص و پروژه است.
از این طریــق می توانیــد هزینه های جــاری افــراد خانه یــا پروژه های 
شخصی، دانشجویی یا حتی کاری خود را مدیریت کنید. پارمیس 
همراه در بخش وام و اقســاط بــا قابلیت های خود بــه کاربران کمک 
می کنــد تا وام هــای دریافتــی خــود را مدیریت کننــد و از ایــن طریق 

قسط عقب افتاده ای در کارنامه بانکی خود نداشته باشند.

نگاهی به هفت اپلیکیشن فعال در حوزه مدیریت امور مالی

مدیر مالی 
خودتان باشید

امروز فناوری به گونه ای با همه امور زندگی بشر عجین شده که کمتر حوزه ای را می توان پیدا کرد که از فناوری جهت بهبود عملکرد 
آن حوزه استفاده نشود. تا چند سال پیش که هنوز پای فناوری های جدید به حوزه مدیریت مالی باز نشده بود، مدیریت امور 
مالی و حسابداری کاری زمان بر، تخصصی و دشوار بود، اما امروز با وجود نرم افزارهایی که بستری برای مدیریت و حسابداری 
مالی اشــخاص و اصناف فراهم کرده اند، سازوکارهای مربوطه آسان  و ســریع شده اســت؛ نرم افزارهایی که امکان پس انداز و 
ســرمایه گذاری خودکار را برای کاربران خود فراهم می کنند و کاربران شــان را در کنترل و مدیریت هوشمندانه دخل وخرج شان یاری می دهند. 
اطلاعاتی که این نرم افزارها در خصوص دخل و خرج شان به کاربران شان ارائه می دهند، باعث می شود افراد با دید باز تری به برنامه ریزی مالی 
خود بپردازنــد. در واقع کاربران با اســتفاده از این اطلاعات، متوجه می شــوند که بــرای مثال در طول یــک ماه بیش  از آنچه فکــر می کردند، در 
کافی شاپ ها وقت گذرانده اند و هزینه کرده اند، تعمیرات ماشین علت کاهش بودجه پس اندازشان بوده یا اگر بخواهند پول بیشتری جمع کنند، 
باید کمتر لباس بخرند. این نرم افزارها نه تنها مدیریت مالی را برای اشخاص راحت کرده اند، بلکه مدیریت مالی و حسابداری را برای کسب وکارها 
نیز به امری راحــت تبدیل کرده انــد. در این گزارش به معرفی هفت اپلیکیشــن و کســب وکار فعال در حــوزه مدیریت امور مالــی پرداخته ایم؛ 

اپلیکیشن هایی که در این حوزه بیشتر شناخته شده هستند.

نیلوفر نادری
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  وفق پذیری با شرایط ارتباطی مختلف

یکــی از مهم تریــن قابلیت هــای دســتگاه کارت خــوان 
نیولنــد مــدل ME31 پردازنــده مرکــزی قدرتمنــد و 
 حافظــه بــالای آن اســت. ایــن دســتگاه دارای پردازنــده

 256MB RAM 32 و همچنین حافظه-bit Cortex-A7
و 256MB Flash اســت؛ ایــن پردازنــده و حافظــه ایــن 
قابلیت را به دستگاه می دهد که پردازش بالا و سریعی 
در انجام تراکنش ها داشته باشد و بدون معطلی بتواند 

تراکنش ها را انجام دهد.
نمایشــگر inch TFT full color 2.4 نیــز یکــی دیگر از 
ویژگی هــای این دســتگاه کارت خوان اســت که نســبت 
به لمس شــدن بســیار حســاس و در برابر ضربه بسیار 
مقاوم است. حساسیت لمس در نمایشگر این دستگاه 
بــه قــدری بالاســت کــه در بحــث امضــای الکترونیکی 
می تواند بسیار موفق عمل کند. در بعد ارتباطی نیز این 
دستگاه بســیار انعطاف پذیر بوده و قابلیت استفاده از 
شــبکه های بی ســیم  2G، 3G، 4G و همچنین وای فای 
را داراســت که این قابلیت باعث وفق پذیری دستگاه با 

شرایط ارتباطی مختلف، سرعت بالا 
و در نتیجــه ارتبــاط پایــدار 

می شــود. یکی دیگــر از 
و  ســازگاری  عوامــل 
انعطاف  پذیر بودن این 
دســتگاه، پیکربنــدی  
آن با انــواع کارت خوان 

باعــث  کــه  اســت 
می شود کاربران بتوانند از 

اشــکال گوناگونی بــرای انجام 
تراکنش هــا اســتفاده کننــد و دارای 

 NFC reader،  Smart card reader ماژول های

و Mag-stripe card reader است.
باتری 2500 میلی  آمپری استفاده شده در این دستگاه نیز اسباب عدم شارژهای مکرر 
برای تراکنش های روزانه را فراهم کرده که می تواند تعداد تراکنش های بسیار زیاد را 
بدون شــارژ مجدد انجام دهد و تعداد دفعات پایین شارژ باعث افزایش عمر مفید 

باتری و سلامت آن می شود.

  سبک و مقاوم

ابعاد دســتگاه کارت خوان نیولند مدل ME31 بــه گونه ای طراحی شــده که هم برای 
محیط های بزرگ و صنعتــی و هم برای محیط های کوچک تر مانند کســب و کارهای 
کوچک مناسب باشد؛ در واقع این دستگاه کاملاً سازگار با کلیه صنایع است. بدنه 
پلاستیکی آن نیز در برابر عوامل بیرونی مانند ضربه، دما و همچنین رطوبت، بسیار 

مقاوم است. 
این دســتگاه در شــرایط محیطی مختلف توان تحمل 93 درصد رطوبت و از 20- تا 
60 درجه ســانتی گراد دمــا را خواهد داشــت. عــلاوه بر همــه اینهــا، وزن 330 گرمی 
دستگاه، آن را در رده دستگاه های سبک قرار داده و در آخر این دستگاه با حفظ ظاهر 

کلاسیک خود بسیار سبک و مقاوم است.

معرفی دستگاه کارت خوان ME31 برند نیولند، یکی از جدیدترین کارت خوان های شرکت تندر نور

انعطاف پذیر در روش های 
ارتباطی و پرداخت

شرکت تندر نور در سال 1373 با هدف راه اندازی سیستم های پرداخت و کارت های هوشمند شروع به کار کرد؛ شرکتی که یکی 
از مجهزترین مراکز تعمیــرات تخصصی کارت خــوان در ایران را داراســت و در حوزه هــای گوناگونی مانند فنــاوری اطلاعات و 
ارتباطات، سیســتم های پرداخت و ســامانه های بانکی فعالیت می کنــد. تندر نور کــه در زمینه تولید و واردات دســتگاه های 
کارت خوان و همچنیــن واردات دســتگاه های  خودپــرداز، آداپتور و ســایر تجهیــزات بانکی شــبکه پرداخت و ســایر قطعات 
الکترونیکی فعال است، نماینده انحصاری برند Newland است؛ برندی که طبق گفته های هومن سپهری، مدیرعامل تندر نور، از لحاظ فناوری 
ســاخت و از حیث نرم افزار، یک ســر و گردن از تمام برندهای موجود در بازار بالاتر اســت. دســتگاه کارت خوان ME31 از برنــد نیولند، یکی از 
جدیدترین دســتگاه های کارت خوان شــرکت تندر نور اســت که از امضــای الکترونیکــی، روش هــای پرداخــت Tap-to-Pay و کیف پول های 

الکترونیکی پشتیبانی می کند. در ادامه نگاهی به ویژگی ها، قابلیت ها و خدمات دستگاه کارت خوان ME31 تندر نور خواهیم داشت.
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مدیران عامل شرکت های پی اس پی کشور چه کسانی هستند؟

راهبران پرداخت الکترونیک
صنعت پرداخت کشور به عنوان بازو و محرکه اصلی اقتصاد دیجیتال در سال های اخیر تغییر و تحولات بسیاری را به خود دیده   
است؛ تغییر و تحولاتی که نمی توان نقش مدیران و افراد را در آن نادیده گرفت. این مدیران و فعالان صنعت هستند که از دل فرایندها 
و قوانین محدودکننده، خلاقیت و نوآوری را به این صنایع وارد می کنند. در واقع حضور مدیران مختلف در این صنعت است که 
جریان و حرکت پایدار را برای این صنعت به ارمغان می آورد. در این مسیر هم نمی توان گفت تمام مدیران این صنعت چاشنی 
درستی برای این صنعت بوده و هستند. با این  وجود صنعت پرداخت کشور بسیاری از خلاقیت ها و نوآوری هایش را مدیون پایمردی همین مدیران 
شرکت های پی اس پی است؛ چه مدیرانی که در گذشته در این صنعت حضور داشته اند و چه مدیرانی که در حال حاضر در این صنعت فعال اند. در 
شماره 50 ماهنامه عصر تراکنش به معرفی مدیران عامل 12 شرکت پی اس پی کشور پرداختیم اما طی این یک سال، مدیران عامل هفت شرکت تغییر 

کرده اند. از این رو، بر آن شدیم تا بار دیگر مدیران عامل 12 شرکت پی اس پی را معرفی کنیم.

آسان پرداخت پرشین )آپ(
علی اکبر فراهانی

علی اکبر فراهانی متولد 1365 است که اسفندماه 1400 به عنوان مدیرعامل شرکت 
آسان پرداخت پرشین انتخاب شد. او دانش آموخته کارشناسی مدیریت بازرگانی 
از دانشگاه شهید بهشتی و کارشناسی ارشد مدیریت بازاریابی و مدیریت مالی از 
دانشگاه اومئو سوئد است. از جمله سوابق کاری فراهانی می توان به مدیرمحصول 
کارت و باشگاه های وفاداری شرکت سهاســان، مدیرمحصول، مدیر برنامه ریزی و 
بودجه و مدیر کل بازاریابی شرکت خدمات ارتباطی رایتل، معاون تجاری و قائم مقام 
مدیرعامل شرکت نگین ارتباطات آوا، مشاور مدیرعامل، معاون بازاریابی و فروش 

و قائم مقام مدیرعامل آسان پرداخت پرشین اشاره کرد.

پرداخت الکترونیک پاسارگاد
مسیح مشهدی تفرشی

مســیح مشــهدی تفرشــی متولــد 1354 و دارای مــدرک 
 DBA کارشناسی مهندسی برق از دانشــگاه علم و صنعت و
ســازمان مدیریتــی صنعتــی اســت. از جملــه ســوابق کاری 
مشهدی تفرشی می توان به مدیرعامل و عضو هیئت مدیره 
شــرکت فنــاپ تلــکام، مدیرعامل و عضــو هیئت مدیــره گروه 
فن آوا، مدیرعامل و عضو هیئت مدیره شرکت آلومینیوم ایران، 
مدیرعامل و عضو موظف هیئت مدیره شــرکت پارس خودرو 
و مدیرکل تحقیقات و جهاد خودکفایی سازمان صداوسیما 
اشاره کرد.  او همچنین دارای سوابق شغلی رئیس هیئت مدیره 
شرکت باران تلکام، رئیس هیئت مدیره شــرکت فن آوا کارت، 

رئیس هیئت مدیره گروه خودروسازی بهمن و ... است.

پرداخت الکترونیک سامان )سپ(
حسین واعظ قمصری

حسین واعظ قمصری متولد 1333 و دارای مدرک کارشناسی حسابداری صنعتی از 
مؤسسه عالی حسابداری تهران و کارشناسی ارشد مدیریت عالی بازرگانی از دانشگاه 
وست کوست کالیفرنیاســت. از جمله ســوابق کاری او می توان به مشاور مالی شرکت 
جنرال سیستمز، عضو هیئت مدیره و مدیر بازرگانی شرکت پخش بافته های ایران، عضو 
هیئت مدیره و مدیر مالی شرکت پشم بافی جهان، رئیس هیئت مدیره و مدیر بازرگانی 
شــرکت پشــم بافی ایران برک، عضو هیئت مدیــره و مدیرعامل شــرکت جامکو، عضو 

هیئت مدیره و مدیرعامل شرکت صادراتی فرآورده های نساجی T.E.Co. اشاره کرد.
قمصــری از ســال 1381 فعالیــت خــود را در صنعت خــودرو و پرداخت شــروع کــرد. او 
قائم مقام مدیرعامل گروه رایان سایپا، مدیرعامل و عضو هیئت مدیره شرکت خدمات 
بیمه ای رایان سایپا، مدیرعامل و عضو هیئت مدیره شرکت پرداخت الکترونیک سامان 

و معاون مالی و برنامه ریزی بانک سامان بود.

به پرداخت ملت
شهریار خلیلی

شــهریار خلیلــی دی مــاه 1400 بــرای دومین بــار مدیرعاملــی 
شــرکت به پرداخــت ملــت را بــر عهــده گرفــت. خلیلــی از 
مردادماه 139۷ تا اردیبهشت ماه 1399، مدیرعاملی شرکت 
به پرداخت ملــت را بر عهده داشــت. او همچنیــن مدیرکلی 
بانکداری شــخصی بانک ملت، رئیس هیئت مدیره شرکت 
به پرداخــت ملــت و مدیرعاملــی شــرکت زیرســاخت امــن 
خدمات تراکنشی از اردیبهشــت ماه 1399 تا آذرماه 1400 را 

در کارنامه خود دارد.

پرداخت نوین آرین
امین مطیعی

امین مطیعی مدیرعامل شــرکت پرداخت نوین، در سال های گذشــته تجربیات شغلی مدیریتی بســیاری چون معاونت توســعه کسب وکار تجارت 
الکترونیک پارسیان، نایب رئیس هیئت مدیره شرکت نگاه پرداخت بانک کارآفرین، مدیرعامل شرکت هیراد ابتکار پارسیان، عضو هیئت مدیره شرکت 
پیگیر بانک پارسیان، عضو هیئت مدیره شرکت پویا تجارت سیمرغ بانک پارسیان، مشاور مدیرعامل شــرکت نرم افزارهای کاسپین بانک پارسیان، 

مدیرکل معاونت شبکه شرکت مخابرات ایران، مدیرکل توسعه استراتژی شبکه مخابرات ایران و... را در پرونده کاری خود داشته است.
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